
نظر مولاوردی درباره مصوبه 
بازنشستگی زودهنگام زنان

ایســنا: معاون رئیس جمهــور در امور زنان 
و خانواده گفــت: موضوعاتــی مانند اصلاح و 
تغییر ســن بازنشســتگی زنان بهتر است در 
قالب یک قانون دایمی ماننــد قانون مدیریت 
خدمات کشــوری پیگیری و تصویب شود،نه 
در یک قانون پنجساله. شهیندخت مولاوردی 
افــزود: موضوعاتی مانند اصلاح و تغییر ســن 
بازنشســتگی زنــان را در چهارچــوب اصلاح 
قانون مدیریــت خدمات کشــوری پیگیری و 
بررســی کردیم و نظرات خود را ارایه داده ایم 
و با توجه بــه اینکه متن لایحــه اصلاح قانون 
مدیریت خدمات کشــوری هنوز نهایی نشده 
است پس امکان گنجاندن پیشنهادات مرتبط 
در آن وجود دارد. وی گفت: اجرای آزمایشــی 
قانون مدیریت خدمات کشــوری اسفندماه به 
پایان می رسد، سپس پیشــنهادات قبلی برای 
اصلاح این قانون مــرور و این لایحه به مجلس 

ارسال می شود.

طرح »نصب ردیاب بر روی 
خودروها« تا پایان سال اجرا می شود

مهر:مدیرکل پیشگیری های وضعی قوه قضاییه 
از طرح »نصب ردیاب بر روی خودروها« تا پایان 
ســال خبر داد. علیرضا ســاوری گفت: در حال 
حاضر پیشنهاد و قیمت اولیه این شرکت ها بین 
۱۵۰ تا۱۶۰ هزار تومان است که امیدواریم این 
رقم را کاهش دهیم. ســاوری افزود: متأسفانه 
بر اساس آمارها بیشترین ســرقت ها مربوط به 
خودروهایی با مدل ۸۸ و پایین تراســت که به 
هیچ وجه از سیســتم ایمنی بالایــی برخوردار 
نیســتند. وی اظهار کرد: بهره گیری از دستگاه 
ردیاب خودرو و نصب آن بــر روی خودروهای 
تولیدی ســال ســاخت ۱۳۸۸ و قبل از آن قرار 
است به صورت پایلوت در اســتان های تهران، 
البرز، خراسان رضوی، فارس، اصفهان و کرمانشاه 

 اجرا شود. 

حقوق بازنشستگان همسان می شود

خبرگزاری صدا و سیما: سخنگوی کمیسیون 
تلفیق لایحه بودجه ۱۳9۶ در مجلس از مصوبه 
این کمیســیون بــرای همسان ســازی حقوق 

بازنشستگان لشکری و کشوری، خبر داد.
حقوق بازنشستگان همسان می شودمحمدمهدی 
مفتح  افزود: همسان سازی حقوق بازنشستگان 
حکم برنامه ششم توسعه بود و کمیسیون تلفیق 
بودجه تصمیــم گرفت ابتدا حقــوق افرادی که 

دریافتی کمتری دارند همسان شود.
 وی تصریح کرد: مقرر شــد در سال 9۶ حقوق 
تمام بازنشستگان لشکری و کشوری که کمتر از 
2 میلیون تومان حقوق می گیرند با کسانی که هم 
اکنون در آن سمت و با آن شرایط شاغل هستند، 

همسان شود.
 مفتح گفت: منبع مالی همســان سازی حقوق 

بازنشستگان نیز تأمین شده است.
 وی افــزود: با مصوبه کمیســیون تلفیق بودجه 
9۶ مبنی بر همسان سازی حقوق بازنشستگان، 
حقوق آن دســته از بازنشســتگانی که کمتر 2 
میلیون تومان دریافتی دارند افزایش پیدا خواهد 

کرد.
مهلت ثبت نام کارگران ساختمانی 

در سامانه رفاهی دولت 
ایسنا: مدیرکل دفتــر بیمه های اجتماعی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد که کارگران 
ساختمانی تا ۳۰ اسفند امسال مهلت دارند به سامانه 
خدمات رفاهی وزارت رفاه مراجعه و ثبت نام کنند. 
اسماعیل گرجی پور با اشاره به فعالیت حدود یک 
میلیون و ۴۰۰۰ هزار کارگر ساختمانی در کشور 
و پوشــش بیش از ۸۰۰ هزار نفری آن ها در تأمین 
اجتماعی اظهار کرد: تمامی کارگران ساختمانی 
حایز شــرایط متقاضی بیمه نامه تأمین اجتماعی 
در سراســر کشــور می توانند با در اختیار داشتن 
 مدارک مورد نیاز، نســبت به ثبت نام در ســامانه

 www.samanehrefah.ir و 
گرفتن کد رهگیری اقدام کنند.

مسؤولیت نظام تعلیم و تربیت، 
پرورش نسل هاست

ایسنا: »زنگ گلبانگ انقلاب اسلامی« با حضور 
وزیر آموزش و پرورش نواخته شد. دانش آشتیانی 
با حضور در مجتمع امام خمینی)ره( - دبیرستان 
شاهد حضرت زینب)س(، شهرستان شهریار زنگ 
گلبانگ انقلاب اسلامی را مصادف با سالگرد ورود 
حضرت امام خمینی)ره( به ایران به صدا در آورد. 
وی در این مراسم گفت: مسؤولیت نظام تعلیم و 
تربیت بر مبنای پرورش نسل هاســت و آموزش 
باید در کنار پرورش قرار گیرد نه اینکه آموزش به 

پرورش سلطه داشته باشد.

ماشین سازی-استقلال
استقلال یخ های تبریز را می شکند؟

ورزش/ اســتقلال در حالی ساعت  ۱7:۰۰ 
امروز به هفته بیســتم لیگ شــانزدهم می 
گذارد که با دو حالت روانــی کاملا متفاوت 

روبه رو است. حالت اول پیروزی های...

خط قرمز/  سرپرست دادسرای امور جنایی 
تهران از شروع تحقیقات ویژه و دستگیری ۳ 
تن در رابطه با پرونده پلاسکو خبر داد. قاضی 

شهریاری گفت: از روز نخست رویداد...

131۴
3 مرد در پرونده پلاسکو دستگیر 

شدند

معتادانی که فقط کار می کنند!
گاهی برای اظهار نظر در خصوص یک معضل اجتماعی الزاماً 
نباید جامعه شــناس بود همانطور که بحث درباره بعضی از 
موضوعات سیاســی و یا اقتصادی الزاماً بــه جامعیت دانش 
سیاسی و یا اقتصادی نیازی ندارد. این گفته به معنای مردود 
انگاشتن و یا بی اعتبار دانستن آموخته های دانشگاهی نیست، 
گرچه ممکن اســت برخی مواقع نگاه یک شهروند عادی به 
یک معضل اجتماعی از طرح آن در قالب یک تئوری و فرضیه 
اجتماعی احتمالاً به دلیل همراهی فرد با آن موضوع و معضل 

کامل تر و متقن تر باشد. 
این مقدمه تنها برای توجیه چند خطی است که قرار است اینجا 
بخوانید و احتمالاً از منظر عــده ای پا در کفش دانش جامعه 
شناسی تلقی گردد. گرچه ما روزنامه نگاران معتقدیم همواره 
یک پای روزنامه نگاری گیر کفش های متفاوت علوم و قرض 
گرفتن از تنور بزرگان علمی است و دانش آن هاست که بر اعتبار 

نوشته های مطبوعاتی می افزاید.
 شــاید عبــارت معتــاد بــه کار یــا بــه قــول غربی هــا 
Workaholic را شنیده باشید.سابقه آشنایی با این 
مفهوم برای بســیاری از ما به روزهای تحصیل در مدرسه بر 
می گردد. واژه ای شــبیه )..... خوانی ( که عمدتاً برای توصیف 
طیفی محدود از همکلاســی های مان بکار می رفت که انگار 
ناف شان را با خواندن حســاب و هندسه بریده بودند و نهایت 
آمال و آرزوی شان گرفتن همان نمره بیست بود. البته بعدها 
با بسیط شدن این بساط و گرفتار شــدن خیلی ها در چنبره 
غول کنکور این واژه در روح و جان عده بیشتری از ما نهادینه 
شد و خلاصه ناخودآگاه آموختیم برای عقب نماندن از چنین 
قافله ای باید هر چه بیشتر خواند و محفوظات بیشتری را در 

ظرف ذهنی مان تلنبار کنیم.
برای عده ای تکرار این عادت پــس از تحصیل در فرصت های 
شغلی نمود یافت. به این معنا که برخی این بار ترجیح دادند 
به بهانه عقب نماندن از قافلــه موقعیت های حرفه ای و بهبود 
وضعیت اقتصادی از هر موقعیتی برای کار بیشــتر استفاده 

کنند.
آن ها تنها با موفقیت شغلی اســت که خوشحال می شوند و 
بر عکس ناراحتی ناشی از مشــکلات روزمره شغلی، بشدت 
بر رفتارشــان تأثیرگذار است. این عده ســاعاتی طولانی در 
محل کار می مانند و روزهای تعطیل هم ترجیح می دهند کار 
کنند. به گونه ای که عطش کار بیشــتر فرصتی را برای دیدن 
الزام های دیگر زندگی و بویژه ضرورتی به نام تفریح در خانواده 

باقی نمی گذارد. 
معتاد به کار یا به مرخصی نمی رود یا کار را با خود به مرخصی 
می برد. تنها فعالیتی که دوست دارد درباره آن صحبت کند کار 

است. کار بیش از هر چیز دیگر او را خوشحال می کند.
او در محیط کار پرانرژی و در منزل بی حال و افســرده است.

جالب آنکه بعضی از افراد »معتاد به کار« تمایل دارند هنگام 
مطالعه و غذا خوردن نیز کار کنند.

خلاصه آنکه متأسفانه گاه تکرار این عادت و غفلت از نیازهای 
اولیه خانواده فرجامی جز  سست شدن تدریجی این کانون در 
پی ندارد. آنچه پیداست آن است که برخی از عوامل همچون 
نیازهای اقتصادی و یا میل به ارتقای موقعیت های شغلی و یا 
اقتصادی بیش از همه به شیوع چنین رفتاری در جامعه دامن 
می زند.غافل از آنکه فرصت با خانواده بودن هم مثل بسیاری از 

فرصت های دیگر روزی به پایان می رسد.

یادداشت  
جواد صبوحی

عمر87 بیمارستان کشور بیش از50 سال است

بیمارستان هایی از جنس پلاسکو!

پوشش ۱00 درصدی 
واکسیناسیون در 

سطح کشور 
فارس:ســخنگوی وزارت 
بهداشت گفت:برای هر 2۵۰۰ 
نفر، یک مراقب سلامت و برای هر 
دوازده هزار نفر یک پزشــک در روستاها و 
حاشیه شهرها قرار گرفته که این موضوع به دلیل کمبود 

پزشک است. 
ایرج حریرچی گفــت: در حال حاضــر ۱۰۰ هزار تخت 
بیمارستانی کم داریم  و   ســاخت هر تخت حدود ۳۵۰ 
تا پانصد میلیــون هزینه دارد.  حریرچــی گفت: پس از 
اجرای طرح تحول ســلامت در روســتاها با نبود پزشک 

مواجه نیستیم. 
حریرچی همچنین گفت:پوشــش واکسیناســیون در 
سطح کشــور به صد درصد نزدیک شــده که ۱2 نوبت 
واکسیناســیون خانه به خانه فلج اطفال برای ۶ میلیون 
کودک زیر ۵ سال را وزارت بهداشــت در این دوره انجام 

داده است.

بیمه سلامت 8 
هزار میلیارد تومان 
کسری بودجه دارد

خانــه ملت:نایــب رئیس 
گفت:هزینه هــای  مجلــس 
درمانی تحمیل شــده بــه تامین 
اجتماعی در پی سیاست های اشتباه در حوزه 

سلامت نسبت به گذشته دو برابر شده است.
مسعود پزشــکیان گفت: تامین اجتماعی برای پرداخت 
بدهی خود به مراکز درمانی حتی از وام هایی با سودهای 
بسیار در بازپرداخت هم اســتفاده کرده است اما بازهم 
مشکلات بسیار است. وی با اشاره به اینکه برای پرداخت 
بدهی بیمه سلامت به مراکز درمانی ۸ هزارمیلیارد تومان 
ازمحل فروش اوراق قرضه درنظرگرفته شــد، افزود: در 
این شرایط نیز بیمه سلامت بازهم ۸ هزار میلیارد تومان 
کسری بودجه دارد. پزشکیان با انتقاد از اینکه پول کافی 
برای ارایه خدمات درمانی با شــرایط فعلی وجود ندارد، 
گفت: متاسفانه منابع با هزینه ها درحوزه درمان همخوانی 

ندارد.

گروه جامعه - محمود مصدق: علیرضا زالی 
رئیس سازمان نظام پزشــکی با اشاره به جایگاه 
ممتاز ایران در منطقه و ســطح جهان در حوزه 
پزشــکی، می گوید :بســیاری از شــاخص های 
کشور در حوزه پزشــکی به هیچ وجه قابل قیاس 
با قبل از انقلاب اســلامی نیست.در واقع در حال 
حاضر ایران در بسیاری از موارد مثل پیوند اعضا، 
سلول های بنیادی پیشــقراول است اما در بخش 
سلامت باید بیشتر تلاش کنیم چرا که در برخی 
از شــاخص های ســلامت از برخی از کشورهای 
منطقه عقب تر هســتیم.   وی در ادامه به بحث 
تعرفه پزشکی پرداخت و گفت: پکیج تعرفه های 
پیشنهادی ســازمان را برای ســال 9۶ به وزارت 
بهداشــت و وزارت رفاه تحویل داده ایم تا دوباره 
چماق قانون ستیزی بر سر نظام پزشکی زده نشود.

به گفته وی طبق قانون باید تعرفه ها پیش از ورود 
به سال جدید تعیین تکلیف شود و از سال جدید 

مبنا ی کار قرار گیرد اما این اقدام تا کنون صورت 
نگرفته است. 

زالی با بیان این که طبق قانــون تعرفه ها باید بر 
اساس قیمت واقعی خدمات تعیین شود،تصریح 

کرد:در حال حاضر فاصله زیــادی با تعرفه های 
واقعی داریم که این خلاف قانون است. 

وی با اشاره به این که بیمه ها بجای تعرفه بخش 
دولتی بایــد تعرفه بخش خصوصــی را مبنای 

پرداخت های تعرفه ای قرار بدهند، گفت:در این 
صورت به شــدت پرداخت از جیب مردم کاهش 
می یابد و از سوی دیگر انگیزه پزشکان و مطب ها و 
بیمارستان ها برای عقد قرارداد با بیمه ها افزایش 

پیدا می کند . 
وی گفت:برخــی از گروه هــای پزشــکی مثل 
پزشــکان عمومی،متخصصان کودکان،داخلی و 
روانپزشکان درآمد مالی زیادی ندارند بنابر این 
در پکیج پیشــنهاد دادیم تا تعرفه های ویزیت و 
سرپایی این گروه ها رشد بالاتری را داشته باشند.

رئیس سازمان نظام پزشــکی همچنین از روند 
افزایش دریافت مالیات از پزشــکان انتقاد کرد و 
گفت:کســی مخالف دریافت مالیات از پزشکان 
نیست اما اینکه هر سال مالیات پزشکان افزایش 
می یابد باید تبیین شود.  زالی در پاسخ به پرسشی 
درباره خطای پزشکی در کشور گفت:خطاهای 
پزشکی در ایران با توجه به حجم خدماتی که ارایه 
می شود به نسبت میانگین جهانی پایین تر است . 
زالی در خاتمه افزود:برای کاهش خطای پزشکی 
در کشــور باید فرهنگ خود اظهاری را تقویت 

کنیم. 

رئیس سازمان نظام پزشکی:

تعرفه خدمات پزشکی واقعی شود

خبر

جامعه- محمود مصــدق: نبایــد منتظر ماند 
تاحادثه ای ناخوشــایند ما را به پاسخ این پرسش 

برساند که چرا دیر اقدام کردیم!
حادثه ریزش ساختمان قدیمی و فرسوده پلاسکو 
مشت نمونه خروار از وضعیت ساختمان هایی است 
که نمونه آن در کشورمان کم نیست و تنها به مراکز 
تجاری نیز ختم نمی شــود و شامل بیمارستان ها و 
مراکز آموزشی و مدارس نیز می شود ولی انگار زنگ 
خطر برای گوش برخی مسوولان چندان ناخوشایند 
نیســت. نگاهی به وضعیت بیمارستان های کشور 
بیانگر این اســت که متوسط عمر ۵7۰ بیمارستان 
دولتی کشور، بالای ۳۵ سال است، بیمارستان هایی 
با سازه هایی ضعیف به لحاظ ایمنی. این در شرایطی 
است که ۸7 بیمارستان کشور قدمتی برابر یا بیش 

ازساختمان پلاسکو دارند.
حســاب کنید اگر تنها یکی از این بیمارســتان ها 
دچار حریق شــود، به دلیل وجود کپسول های گاز 
اکسیژن، تجهیزات پزشکی، الکل و منابع سوختی، 
آتش سوزی تشدید خواهد شد. حالا تصور کنید یک 
بیمارستان ۴ طبقه را با متوسط 2۰۰ تخت، حداقل 
۱7۰ بیمار، ۳۰ پزشــک، 2۵۰ پرستار، ۶۰۰ کادر 
درمانی و اداری، با ۱۴۰ میلیــارد تومان تجهیزات 
سبک، سنگین و متوسط؛ فقط یک لحظه است و بعد 

فاجعه ای انسانی، اقتصادی و اجتماعی...
اهمیــت  سرانگشــتی  حســاب  ایــن  بــا 
نوسازی،استانداردسازی و ایمن سازی بیمارستان ها 

بیش از پیش نمایان است.
* قدمت 50 ساله بیمارستان های کشور 

نایب رئیس کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس 
با هشدار نســبت به فرســوده بودن بســیاری از 
بیمارســتان ها و مراکز درمانی در کشور می گوید: 
حادثه پلاسکو تجربه ســنگین و پرهزینه ای برای 
کشــور ایجاد کرد که باید از آن برای جلوگیری از 
وقوع حوادثی مشابه اســتفاده کرد چرا که امروزه 
بافت بسیاری از بیمارستان ها و مراکز درمانی کشور 

نیز فرسوده است.
محمد حســین قربانی بــا بیان اینکــه اولویت در 
بازنگری بافت فرسوده در وهله نخست باید متوجه 
بیمارستان ها باشد، گفت: بسیاری از بیمارستان ها 
از قدمتی بیش از ۵۰ ســال برخوردارنــد لذا لزوم 

بازنگری این مراکز اجتناب ناپذیر است. 
وی ادامه می دهد: در هرگونه حادثه غیرمترقبه ای 
از جمله زلزله، نخستین جایی که محل مراجعه قرار 

می گیرد بیمارســتان ها و 
مراکز درمانی هستند این 
در حالی است که بسیاری 
از بیمارســتان ها فرسوده 
بــوده و احتمــال تخریب 
آن ها در زمام وقوع بحران 

وجود دارد.
قربانــی تاکیــد می کند: 
دولت باید سیاســتی در 
بازه زمانی مشــخص برای 
بهســازی بافت فرســوده 
درنظر بگیــرد و به دنبال 
مقاوم ســازی یــا تجدید 
بنای این ساختمان ها باشد؛ 
زمانی که در بیمارســتانی 
فرسوده هشدار برای خروج 

افراد از بیمارستان ها به صدا در بیاید انتقال بیماران 
به بیرون با سرعت زیاد ممکن نخواهد بود که همه 
این مسایل ســبب می شــود اولویت مقاوم سازی 

ساختمان ها بیش از گذشته مورد توجه واقع شود.
همایون هاشمی نماینده مردم تکاب، شاهین دژ و 
میاندوآب در مجلس نیز می گوید: متاسفانه بسیاری 
از بیمارستان ها در کشور به ویژه در شهرهای بزرگ 
از فرســودگی زیادی رنج می برد که این می تواند 
زنگ خطری جدی در حوزه ســلامت محســوب 
شود درحالی که بارها این هشــدارها داده شده اما 
کمتر تلاشی برای مقاوم ســازی این مراکز درمانی 

صورت می گیرد.
هاشمی تصریح می کند: از سویی دیگر نباید از این 
نکته غافل شد که بیمارستان ها به خودی خود جزو 
مراکز خاص و بازوی مدیریت بحران هســتند و در 
زمان وقوع هــر حادثه ای آماده بــاش نیروی های 
پزشکی و پرستاری در مراکز درمانی می تواند کمک 

ویژه ای به مدیریت در آن حادثه کند.
وی می گوید: هدف آن نیســت که ساختمان های 
ناایمن حتماً تخریب شود 
بلکــه بایــد متخصصان 
ساختمان ارزیابی دقیقی 
انجام دهند تا در صورت 
ضرورت، این ساختمان ها 
بهســازی شــوند چراکه 
در همــه کشــورها نیز 
وضع ایــن چنینی وجود 
دارد بــه گونــه ای که با 
آزمایش هــای  انجــام 
تخصصی میزان مقاومت 
ســاختمان ها را بررسی 
و براســاس آن چگونگی 
مقــاوم ســازی آن را 

عملیاتی می کنند.
*بازســازی به شرط 

تأمین اعتبارات
معاون اجرایــی آموزشــی وزارت بهداشــت نیز 
می گوید:بازســازی بیمارســتان های فرسوده در 
دستورکار معاونت توسعه و آموزش وزارت بهداشت 
قرار گرفته و این کار با تأمین اعتبارات لازم هر چه 

سریع تر شروع می شود.
امیر احمد اخوان با اشاره به وضعیت بیمارستان های 
فرســوده،اظهار می دارد:با توجه به اتفاقی که برای 
ساختمان پلاســکو افتاد،اگر چنین حادثه ای برای 
یکی از بیمارستان های کشور که پذیرنده بیماران و 
حادثه دیدگان است بیفتد تلفات جانی زیادی در پی 

خواهد داشت و این گونه حوادث می تواند علاوه بر 
تحمیل هزینه های سنگین بر حوزه سلامت کشور، 

مصدومان زیادی را برجای بگذارد. 
 وی بیــان می کند:بــرای تعییــن وضعیــت 
بیمارستان های کشــور از نظر فرسودگی معاونت 
توسعه وزارت بهداشــت با بررسی های لازم و تهیه 
نقشه بیمارســتان های سراسر کشــور تصمیمات 
خوبــی بــرای بازســازی بافت های فرســوده و 
مقاوم سازی بیمارستان های آموزشی سراسر کشور 
به شرط تأمین اعتبارات لازم از سوی دولت و مجلس 

کرده است. 
 معاون اجرایی آموزشــی وزارت بهداشــت عنوان 
می کند: معاونت توسعه بر اســاس نقشه هایی که 
وجود دارد به شــرط تأمین بودجــه و اعتبار کافی 
اقدام به بازسازی بیمارســتان های آموزشی کشور 
می کند و من از مسوولان بیمارستان می خواهم هر 
چه زودتر با تأمین اعتبارات این بخش از بسیاری از 

حوادث جلوگیری شود.
رئیس سازمان نظام پزشــکی نیز از لحاظ مقاومت 
سازه ای وضعیت بســیاری از بیمارستان ها و مراکز 
درمانی کشــور را اورژانســی توصیــف می کند و 
می گوید:بسیاری از این مراکز در وضعیت بحرانی، 

بحران زده می شوند. 
علیرضا زالی در پاسخ به پرسش خبرنگار ما درباره 
وضعیت مراکز درمانی کشــور از لحــاظ ایمنی و 
مقاومت در مقابل حوادث طبیعی می گوید:از نظر 
سازه ای و زیر ساختی بســیاری از بیمارستان های 
اصلی کشور در مناطق بحران خیز قرار دارند و آسیب 
پذیر هستند و مطلقاً نمی توانند در وضعیت بحرانی 
خوب عمل کنند چرا کــه در چنین وضعیتی خود 

بحران زده می شوند . 
وی اضافه می کند:طول عمر برخی از بیمارستان های 
کشور به نیم قرن می رسد، بنابراین،این مراکز درمانی 
ظرفیت ایمن سازی ندارند و باید تخریب شوند و در 

محل آن ها سازه جدید احداث شود. 

آنچه می خوانید
یکی از مراکز مهم و حیاتی در هنگام بروز 
حوادث و بحران ها بیمارستان ها هستند 
که اگر بتوانند وظایف خود را بخوبی انجام 
دهنــد و از کارایــی مناســبی برخوردار 
باشند قادر خواهند بود بخشی از آسیب 
های ناشــی از بحران ها را جبران کنند.

حال آنکه متاســفانه بخش قابل ملاحظه 
ای از بیمارستان های کشور خود فرسوده 
و در معرض آســیب های جــدی اند.این 

گزارش نگاهی دارد به این موضوع: 
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فرهنگ و هنر

دولت شفاف سخن بگوید

بی اطلاعی مردم از شبکه ملی اطلاعات
 فرهنــگ/ زهره کهندل  حــدود نیمی  از 
جمعیت ایران کاربر اینترنت هستند؛ نیازی که 
سهم قابل توجهی در سبد هزینه های هر خانوار 
دارد. شــاید بتوان گفت به طور متوســط از هر 
خانوادة 4 نفره، 2 نفر آنها حتماً به فضای مجازی 
وصل هستند و برای خرید ترافیک باید به صورت 
هفتگی یا ماهانه هزینه ای را بپردازند؛هزینه ای که 
به دلیل گران بودنش صدای بسیاری را درآورده 
است اما چون نیاز است، مجبور به خرید آن حتی 
با این قیمت بالا و ســرعت نه چندان دلچســب 
هســتند. رئیس کمیســیون فرهنگی مجلس 
معتقد اســت که دولت گران ترین، ناامن ترین و 
بی کیفیت ترین اینترنت را به مردم عرضه می کند. 
به گفته حجت الاسلام والمسلمین نصرالله پژمانفر، 
این مشکل با  راه اندازی شبکه ملی اطلاعات حل 
می شــود. برای نمونه، 97 درصــد از مردم کره 
جنوبی که سرعت اینترنتش دیوانه کننده است، از 
شبکه داخلی اطلاعات استفاده می کنند؛ شبکه ای 
که از نظر امنیتی مطمئن تر است و سطح کیفیت 
خدمات آن، متناســب با قیمت عرضه، می تواند 
بســیار باصرفه تر از اینترتنی باشــد که اکنون 

استفاده می کنیم. 
 

 وعده ای که بر زمین ماند 
وعده  راه اندازی شــبکه   ملــی   اطلاعات از دولت 
گذشــته به مردم داده شد. حدود 5 سال پیش 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات وقت از اجرای 
فاز اول شبکه ملی اطلاعات تا پایان نیمه اول سال 
91 خبر داد و گفت که فاز دوم این شبکه که با 
آن تمام میزبانی های ســایت ها به داخل کشور 
منتقل می شود، تا پایان سال 92 اتفاق می افتد. 
رضا تقی پور  راه اندازی شــبکه ملی اطلاعات را 
تکلیف وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، پیش 
از پایان برنامه پنجم توسعه عنوان کرده بود که در 
3 فاز اجرایی می شود به طوری که در فاز نهایی، 
مدیریت بومی  شــبکه اینترنت در داخل کشور 
انجام می شود و کشــور به صورت کامل از ورود 
نرم افزارهای خارجی بی نیــاز می گردد. با اینکه 
این موضوع محقق نشد و اکنون پرطرفدارترین 

نرم افزارهای ارتباطی در ایران، خارجی هستند، 
حدود یک میلیون فرصت شغلی اینترنتی هم از 
جوانان ایرانی گرفته شــده است. چند ماه پیش 
فاز نخست شــبکه ملی اطلاعات  راه اندازی شد 
اما آن طور که انتظار می رفت، تغییر محسوسی 
در استفاده کاربران عمومی  و تخصصی اینترنت 
اتفاق نیفتاد. حالا قرار است که از فاز دوم شبکه 
ملی اطلاعات در دهه فجر رونمایی شــود و فاز 
ســوم همزمان با روز ارتباطات در سال آینده به 

بهره برداری برسد.  
 

 رونق بخشی به کسب و کارهای اینترنتی 
عطا خلیقی، مشاور ســازمان فناوری اطلاعات 
ایران و مدیر مرکز توانمندسازی و تسهیل گری 
کســب  و کارهای نوپای فاوا، درباره علل تأخیر 
 راه اندازی شــبکه ملی اطلاعــات به خبرنگار ما 
می گوید: به نظر می رسد این تأخیر دلایل فنی 

داشته باشد. در فاز اول  راه اندازی این شبکه قرار 
بود که درخواست و  هاست های ایران را به خارج 
از کشور نفرستند که دوباره به ایران برگردد بلکه 
به صورت داخلی این انتقــال محتوا و اطلاعات 
انجام شــود. در فاز دوم هم قرار بود ترافیکی که 

بین مشــتری و سرور ایجاد می شــود با عبور از 
مسیر داخلی، با درصد کمتری حساب شود که 

بناست این فاز در دهه فجر  راه اندازی شود. 
او بــا بیــان اینکه اکنون شــرکت های خدمات 
ســرویس های اینترتی میــزان مصرف ترافیک 
داخلــی و ترافیــک خارجی را برای مشــتریان 
تفکیک می کنند، خاطرنشان می کند: در شبکه 
ملــی اطلاعات ســرویس هایی وجــود دارد که 
می تواند باعث ایجاد کسب و کارهای جدید شود 
و درآمدزایی کند. از ســوی دیگر، سرویس های 
داخلــی به دلیل ترافیک زیــادی که دارند، باید 
پول زیادی به شرکت های خدمات سرویس های 
اینترنتی پرداخت کنند. ولی با  راه اندازی شبکه 
ملی اطلاعات این روند برعکس می شود یعنی به 
جای اینکه پولی برای زیادشدن ترافیک کاربران 
پرداخت کنند، به این دلیل که میزبانان داخلی 
ترافیــک بالایی ایجاد می کننــد و این ترافیک 

توسط شــرکت های داخلی فروش می رود، پس 
آنها باید پولی به این ســرورها بدهند.  راه اندازی 
شبکه ملی اطلاعات در حوزه کسب و کارهایی که 

تولید محتوا می کند بسیار اثرگذار است. 
خلیقی می گوید: هنوز مشــخص نیست که در 
شــبکه ملی اطلاعات قرار است چه کاری انجام 
دهند. خود من دقیقاً نمی دانم که چه ابزاری در 

اختیارم قرار خواهد گرفت. 
او با بیان اینکه شبکه ملی اطلاعات در همه جای 
دنیا وجود دارد، معتقد است: اگر این شبکه تا الان 
در کشــورمان راه نیفتاده به خاطر نقد و تفسیر 
بدی بوده که از ماجرا وجود داشــته است. قرار 
بود که اینترانت داخلی راه بیندازند، بعد گفتند 
که منظور ما شــبکه ملی اطلاعات است یعنی 
اطلاعات داخلی از کشور خارج نشود ولی کاربران 

دسترسی به شبکه جهانی اینترنت هم دارند. 

 ضعف در هماهنگی سیاست ها 
خلیقی می گوید: در نمایشگاه »الکامپ« امسال 
که استارت آپ ها جمع شــده بودند، مدیرعامل 
شرکت زیرســاخت گفت چرا به استارت آپ ها 
نمی گویید که از فرصت های شبکه ملی اطلاعات 
استفاده کنند؟ گفتم چون اصلاً نمی دانند که این 
شبکه چیست. به صورت شفاف باید گفته شود که 
در شــبکه ملی اطلاعات چه فرصت های تجاری 
وجود دارد تــا کارآفرین ها از این فرصت ها برای 

ایجاد کسب و کار اینترنتی استفاده کنند. 
به باور  مؤســس »پرشــین بلاگ« و »ارانیکو«، 
 راه اندازی شــبکه ملی اطلاعات به نفع دولت و 
مردم است چون کســب و کارهای اینترنتی را 
رونق می بخشد اما مســؤولان باید دلایل تأخیر 
در  راه اندازی شبکه ملی اطلاعات را اعلام کنند. 
خلیقی اصل ماجرا در تأخیر  راه اندازی شــبکه 
ملی اطلاعات را ضعف هماهنگی در سیاست ها 
می داند و می گوید: این ماجرا چندین بار مطرح و 
بازتعریف شده است. مصوبه آن برای بازتعریف به 
شورای عالی فضای مجازی رفته که برنامه ریزی 
دوباره برای آن، زمان بر است و سیاست های واحد 

و هماهنگی در این باره وجود ندارد. 

آنچهمیخوانید

آیا 5 سال زمان برای اجرایی شدن 
وعــده ای کــه 2 دولــت آن را به 
مردم داده اند، کافی نیست؟ همه 
راه اندازی  معتقدند  کارشناسان 
شــبکه ملی اطلاعات هم به سود 
شــهروندان و هم بــه نفع منافع 
ملی اســت، اما دولــت در اجرای 
این وعده همیشــه کوتاهی کرده 

است

گــزارشخبری

 فرهنگ/ خدیجه زمانیان  رئیس کمیسیون تعلیم و تربیت شورای 
عالی انقلاب فرهنگی و عضو هیأت علمی  دانشگاه شهید بهشتی با بیان 
اینکه زنان ایرانی در شرایطی برتر از سایر زن های جهان  به سر می برند، 
این شــرایط را مرهون پیروزی انقلاب اسلامی ایران، مبارزات حضرت 

امام)ره( و التزام نظام اسلامی  به مکتب اهل بیت)ع( دانست. 
دکتر جمیله  علم الهدی دراختتامیه هفتمین دوره مطالعاتی و دانش افزایی 
»شجره طوبی«، در جمع بانوان نخبه کشورهای اسلامی  به 3 الگویی که 
زنان در کشورهای مختلف دنیا از آن پیروی می کنند، اشاره کرد وگفت: 
در بعضی کشــورها زنان هنوز از الگوی سنتی پیروی می کنند. در این 
الگو زنان دغدغه خانه و تجملات زنانه دارند و به فکر مسایل اجتماعی 
نیستند. وی افزود: در الگوی دوم که زنان جوامع پیشرفته به آن توجه 
دارند، رقابت و نبرد با مردان برای کسب پول و قدرت بیشتر مورد توجه 
زنان است. علم الهدی گفت: در این الگو زنان در جنگی نابرابر با مردان به 
دنبال کسب حقوقی برابر با آنها هستند که البته این نبرد به نابودی زن ها 
می انجامد.  او با بیان اینکه امام خمینی)ره( با تأســی از اهل بیت)ع( و 
برقراری حکومتی اسلامی،  چهره ای نو از زن را به جهان ارایه داد، گفت: 
در الگوی سوم که به برکت پیروزی انقلاب و دفاع جانانه ایران در جنگ 
8 ســاله حاصل شــد، ظرفیت های تازه ای از زن کشف شد و وضعیت 

خانواده و نقش زن در خانواده و اجتماع بازتعریف شد.  
علم الهدی تصریح کرد: دفاع مقدس نشــان داد که نهادهای آموزشی 
امکان تربیت فرزندانی که با پای خود به میادین شهادت بروندرا ندارند و 
شرایط جنگ باعث می شود زنان انقلابی به عنوان مادر و همسر، فرزندان 
و همسران خود را برای نبردی که منجر به شهادت می شود، آماده و مهیا 
کنند.  به اعتقاد وی، استکبار جهانی بعد از جنگی فیزیکی که با ایران 
از ســر گذراند، جنگ دیگری را با زنان ایران آغاز کرد که در این جنگ 

خانواده هدف مبارزات قرار گرفته است.
این عضو هیأت علمی  دانشگاه شهید بهشتی خاطر نشان کرد: نوع حضور 
امروز زنان ایرانی در کوچه و خیابان نشان می دهد که این جنگ بسیار 
پیچیده تر از جنگ اول طراحی شده و ویژگی آن این است که دشمن در 
خانه با ما می جنگد و هیچ نقطه ای از کشور دور از چشم دشمن نیست. 
تهدید این جنگ برای ایران این است که زنان دوباره به همان 2 الگوی 

سنتی و مدرن بازگردند و الگوی انقلابی خود را از دست بدهند. 
او خطاب بــه زنان حاضر در همایش و مهمانــان خارجی گفت: همه 
زن های کشــورهای اسلامی  بعد از اتمام جنگ های فیزیکی کشورشان 
شاهد این جنگ نرم خواهند بود؛ جنگی که نابرابر است و فقط با تأسی 
به اهل بیت)ع( و الگوی زن مسلمان می توان پیروز از صحنه این رقابت 
بیرون آمد.  در ادامه این همایش، مدیرکل امور زنان و خانواده سازمان 
فرهنگ و ارتباطات اسلامی  از ضرورت برگزاری چنین گردهمایی ها و 
نشست هایی صحبت کرد. دکتر حجازی گفت: پرداختن به زن و نقش 
محوری آن در خانواده موضوع جدیدی نیست و همیشه در تمامی ادوار 
مهم و مورد توجه بوده است. اما تغییر سبک زندگی و وضعیتی که زن در 
حال حاضر در خانواده و جامعه دارد، حساسیت این مسأله را دوچندان 
کرده اســت.  وی افزود: در این آشــفتگی ذهنی و روحی که بر جامعه 
زنان دنیا حاکم شــده است، وظیفه زنان مسلمان است تا با هم اندیشی 
و همفکری بتوانند نگاه صحیح  و نابی که اســلام از زن مسلمان ارایه 
می دهد را گســترش دهند و راهکارهای مناسبی برای تغییر نگاه دنیا 
نسبت به زن پیدا کنند.  به گفته حجازی، تبیین دیدگاه اسلام درباره 
جایگاه زن و مقایســه آن با سایر مکاتب مادی، جایگاه زنان در تعلیم و 
تربیت و ایجاد تمدن نوین اسلامی، حقوق بشر و زنان، سبک زندگی و 
نقش رسانه در عصر حاضر، خویشتنداری در اسلام با تأکید بر مقوله حیا 
و غیرت، پرداختن به سیره امام رضا)ع( در حوزه خانواده و تعلیم و تربیت 
از جمله مسایلی هستند که زنان نخبه جهان اسلام در این گردهمایی 
موفق شــدند نسبت به آنها هم اندیشی و همفکری کنند و چالش های 

پیش روی تحقق این مسایل را مورد بررسی قرار دهند.

رئیس کمیسیون تعلیم و تربیت 
شورای عالی انقلاب فرهنگی: 

انقلاب اسلامی  چهره ای نو از زن ارایه داد 

کوتاهوخواندنی

دیدگاه یک مقام مسؤول در حوزه بازی های رایانه ای

خانواده ها نظام رده بندی سنی را نمی شناسند 

فرهنگ: مدیر نظام ملی رده بندی سنی بازی های رایانه ای گفت: از ابتدای شروع رده بندی سنی بازی های 
موبایل تاکنون، حدود 1۰ هزار بازی موبایلی بررسی و به آنها رده سنی مشخص اعطا شده است. 

رضا احمدی افزود: نظام رده بندی سنی بازی های رایانه ای معروف به ESRA که به عنوان زیرمجموعه ای از 
بنیاد ملی بازی های رایانه ای فعالیت می کند، از ابتدای فعالیت خود در سال 87 تا امروز که نیمه اول دهه 9۰ را پشت 
سر گذاشته، کارنامه قابل توجهی در زمینه مجموعه اقدامات درباره هدایت و راهبری طیف گسترده بازی  های ویدیویی و 
رایانه ای در شکل ها، گونه ها و پلتفرم های متعدد و گوناگون داشته است تا این حجم فراوان تقاضا برای ورود به بازار رسمی 

گیم کشور، با عرضه ای مناسب و متناسب با اقتضائات هر یک از گروه های سنیِ مخاطبان همراه شود. 
وی ادامه داد: نتیجه این رویکرد و فرآیند، رده بندی ســنی بازی های رایانه ای بر اســاس استانداردهای جهانی و البته 
مجموعه پژوهش های بومی در این زمینه بوده که با نشان های سنی خاص در 5 گروه سنی بر روی جلد بازی ها نقش 

بسته است. 
او معتقد اســت: با تمام این تلاش های جدی و کارشناســانه،ESRA  هنوز آن چنان که باید، در میان توده های مردم و 

قشرهای مختلف اجتماع و نهایتاً خانواده ها و جامعه هدف این بازی ها شناخته شده نیست. 
احمدی گواه عینی و کمّی این ادعا را پیمایشی عنوان کرد که در سال 1394 توسط بنیاد ملی بازی های رایانه ای انجام 
شد و طبق نتایج به دست آمده از آن مشخص شد که تنها 33درصد از خانواده ها با تنها نظام مهم رده بندی سنی در کشور 
آشنایی دارند؛ در حالی که در مقیاس و مقایسه ای جهانی، در کشورهای آمریکایی و اروپایی با اختلافی فاحش، بالای 98 

درصد مردم و خانواده ها با نظام مشابه رده بندی بازی در جامعه خود آشنا هستند. 

ایسنا: دبیر علمی یازدهمین جشنواره شعر فجر گفت: حدود 2 هزار عنوان کتاب 
شــعر افغانستان که در 1۰ سال گذشته منتشر شــده است، برای داوری در این 
جشنواره مورد ارزیابی قرار می گیرد.  محمدکاظم کاظمی گفت: این آثار در کابل 
گردآوری شده و داورانی از اتحادیه نویسندگان افغانستان به ریاست رضا محمدی، 
شاعر توانمند این کشور، آنها را مورد ارزیابی مقدماتی قرار می دهند که احتمالاً 
حدود 5۰ یا1۰۰ عنوان شاخص برای داوری نهایی به ایران ارسال می شود.  وی 
اظهار کرد: در 2 دهه گذشته شعر این کشور با رشد قابل توجهی همراه بوده است.

ارزیابی ۲ هزارکتاب شعر افغانستان درجشنواره فجر 

ایبنا: بعد از سال ها رمان تازه ای از پل آستر با عنوان »4321« منتشر شده که 
نویسنده در آن به وقایع سیاسی و اجتماعی چند دهه اخیر آمریکا پرداخته است. 
این رمان 866 صفحه اســت که نسبت به سایر رمان های آستر از حجم بسیار 
بیشــتری برخوردار است. آستر در پاسخ به سؤال مجله  کانادایی »مک لین« که 
آیا بین وضعیت کنونی آمریکا و دوره ای که در رمانش روایت می شود مشابهت 
می بیند یا خیر، گفت که کاملاً مشابهت می بیند. او گفت که مسایل به آن صورتی 

که ما می خواستیم تغییر کند، عوض نشده است. 

رمان تازه ای از پل آستر منتشر شد 

رسانه خبری سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران: در جلسه شورای 
عالی تئاتر شهرداری تهران مقرر شد با توجه به آغاز فعالیت پردیس تئاتر تهران 
و به منظور تجلیل از جایگاه و تلاش هنرمندان پیشکســوت هنرهای نمایشی 
پنج سالن این مرکز با نام هنرمندان شناخته شده؛ زنده یاد داوود رشیدی، زنده 
یاد محمود استادمحمد، جمشید مشایخی، علی نصیریان و محمدعلی کشاورز 
نامگذاری شود.  همچنین مصوب شد که سالن های در دست تأسیس شهرداری 

تهران با نام سایر استادان هنرهای نمایشی ایران نامگذاری شود.

نامگذاری ۵ سالن نمایش تهران به نام پیشکسوتان 

صنایعفرهنگی
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با جشنواره

هــنر

نگاهی به فیلم سینمایی »چراغ های ناتمام« 

چراغهایناتمامیکهروشننمیشوند

 هنر/ صباکریمی  فیلم سینمایی »چراغ های ناتمام« در یک کلام یک فیلم ناشیانه تمام عیار است که 
مجموعه ای از کج ســلیقگی ها و آشفتگی های شبه دراماتیک را در خود جای داده است. هیچ جای فیلم به 
هیچ جای دیگرش نمی آید و در نهایت مجموعه ای از جزییات بی منطق، بی معنا و البته بی ربط را به خورد 

مخاطبش می دهد. 
داستان درباره مردی به نام »جلال« است که به لطف فیلمنامه نویس از هر چیز دم دستی و نخ نمایی استفاده می کند تا 
به بیننده بفهماند این آقا جلال یک مرد همه چیز فهم و منورالفکر است که حاضر است زن و بچه اش غذا نخورند اما او 
دست از آرمان خواهی های عجیب و غریبش برندارد. تا اینکه با یک ناشر معروف روبه رو می شود و از او خواسته می شود 
داستان یک کوله پشتی که از دوران جنگ باقی مانده را بنویسد. البته شما بخوانید که آقاجلال باید آن گوشه از تاریخ 
و سرنوشت رزمندگانی که از فرمان رئیس گردان خود سرپیچی کردند و خبری از آنها نبودرا با تخیل خود روایت کند و 

ردی از شهدای هور بیابد. 
فیلم برچسب دفاع مقدس را با خودش یدک می کشد در حالی که فرسنگ ها از آن فضا دور است. حتی وقتی در تخیلات 
نویسنده زندگی رزمندگان را می بینیم، چیزی بیش از عشق و عاشقی های معمول دختر و پسری نیست و ما نشانی از 
قهرمانان دفاع مقدس را نمی بینیم. فیلم پر از ایرادات محتوایی و روایی است و به لحاظ فرم هم با سینما فاصله دارد. گره ای 
وجود ندارد که باز شود. حتی دکمه ای هم بر زمین نیفتاده که برایش پالتویی بدوزند! فقط سازندگان »چراغ های ناتمام« 
خواستند درونیات شخصی و هیجانی خود را با تأثیری که از آثاری مانند »آژانس شیشه ای«  گرفتند، در ملغمه ای به نام 

فیلم به تصویر بکشند. 

چهره - خبر

تسنیم: کارگردان فیلم »ایتالیا ایتالیا« فیلمش را در میان کارهای شبیه به یکدیگرِ 
سینمای ایران کاری تازه می داند که در گیشه موفق خواهد شد.  کاوه صباغ زاده 
گفت: عاشق زبان ایتالیایی هستم. این زبان را پیش از این خوانده و اندکی به آن 
واردم. به نظرم زبان ایتالیایی زیباترین زبان دنیا و ایتالیا زیباترین کشور دنیاست. 
ایتالیایی ها مردم شادی هستند و فرهنگشان شبیه ما ایرانی هاست.  وی درباره   
پیش بینی اش از اکران فیلم  گفت:  اگر اکران خوبی نصیبش شود، می تواند فروش 

خوبی داشته باشد. دلیلش این است که »ایتالیا ایتالیا« فیلم شادی است.

ایتالیازیباترینکشوردنیاست

نگاهی به حواشی دومین روز جشنواره 
شاهکارهای هیأت انتخاب ادامه دارد! 

بهاردوست  هاتف علیمردانی  تکتم   هنر/ 
فیلمنامه نویس،کارگردان و تهیه کننده ســینما 
است که بعد از ساخت فیلم های »کوچه بی نام«، 
»مردن به وقت شهریور«، »هفت ماهگی« و...، در 
هفتمین تجربه کارگردانی اش متقاضی حضور 
در بخش ســودای سیمرغ سی و پنجمین دوره 

جشنواره فیلم فجر است. 
»آباجــان« در دهه 60 ودر شــهر زنجان روایت 
می شود و داســتان خانواده ای است که جنگ 
و فضای آن ســال های جامعه تأثیر زیادی روی 
زندگیشــان می گذارد. یکی از ویژگی های فیلم 
جدیــد علیمردانی حضور بازیگرانی اســت که 
دارای کارنامه قابل توجهی هســتند و خیلی از 
دوستداران ســینما علاقه مند هستند که بازی 
این مجموعــه بازیگران را در فیلــم کارگردانی 
که رکورددار حضور در بخش مســابقه جشنواره 
فیلــم فجر اســت، ببینند. فاطمــه معتمدآریا 
بازیگر نخست فیلم اســت که برای اولین بار در 
یکی از ساخته های علیمردانی بازی کرده است. 
علاوه بر معتمدآریا، ســعید آقاخانی، حمیدرضا 
آذرنگ، شبنم مقدمی و فریبا متخصص از جمله 
بازیگران این فیلم هستند. گفت وگوی ما با  هاتف 

علیمردانی را بخوانید. 

  به نظر خود شما فیلم »آباجان« در چه 
ژانری تعریف می شود؟ 

  »آباجان« یک فیلم اجتماعی اســت که زندگی 
اجتماعی مــردم را در روزهای گذشــته و دهه 
60 در شــهر زنجان روایت می کند. شما شاهد 
گرمای عشــق و علاقه مردم به سرزمینشــان و 
عشق و علاقه ای که بین آنها بود، در دوره ای که 
فیلم از آن می گوید، هســتید. »آباجان« زندگی 
اجتماعی آن روزها را روایت می کند که با وجود 
تمام سختی ها و جنگ، زندگی ها چه ساده و البته 
برای همه ما خاطره انگیز بود. یادم می آید که در 
آن روزهای سخت چقدر کودکی های ما شیرین 
بود. متأسفانه مدرنیته و اتفاقاتی که در این سال ها 
بر سر ما آمده، از جنگ خیلی بدتر و خطرناک تر 

است. 

  چطور به سراغ چنین موضوعی رفتید؟ به 
نظر می آید این فیلم نسبت به دیگر آثارتان 
خیلی متفاوت باشــد؛ واکاوی عشق ها و 

سادگی هایی که این روزها نیست. 
  به نظرم »آباجان« بهترین فیلمی اســت که تا 
به حال ســاخته  ام و از نظر محتوایی با کارهای 
دیگرم فرق دارد. ببینید! تاریخ بارها و به هزاران 
شکل نوشته می شود. گاهی قهرمان ها ضدقهرمان 
نوشــته می شــوند و گاهی به خاطــر آدم   های 
قلم به مزد یا کسانی که نتوانستند واقعیات جامعه 
را بنویسند، اشــتباهات به صورت درست نوشته 
نمی شوند.  به نظرم جنگ این قدر فاجعه بزرگی 
بود که فرصت بازنگری به زندگی اجتماعی مردم 
را از ما گرفت. انگار مورخین این قدر درگیر جنگ 
شــدند که اجتماع و زندگی اجتماعی مردم آن 
روزها را اگر هم به تصویر کشیدند، صادقانه نبوده 
و نتوانسته اند خیلی به زندگی مردم نزدیک شوند.

یک چیزهایی آن روزها وجودداشت که الان گم 
شــده است و من می خواهم اینها را نشان بدهم. 

»آباجان« سفر کرده تا بداند این خلوص نیت در 
کجای تاریخ ما جا مانده است. 

این همیشه برای من ســؤال بوده که بچه های 
امروز چــه تصویــری از آن روزهــا دارند. دلم 
می خواســت این قضیه را بــرای بچه های امروز 
تصویر کنم. دلم می خواست یک تصویر واقع نگرانه 

از آن روزها بــه فرزندانمان ارایه کنم. »آباجان«  
زن جاافتاده ای است که در روستایی در زنجان 
فارغ از تمام تعصبات و ایدئولوژی ها، فرزندش را 
در جنگ گم کرده اســت، او یک مادر محکم و 
بزرگ اســت. او اسوه تمام مادران ایرانی است، او 
با تمام باورش همچنان امیدوار است که فرزندش 

باز خواهد گشت.

     چطور به این ترکیب بازیگران رسیدید؟ 
از سعید آقاخانی گرفته تا فاطمه معتمدآریا 

و...
  یکی مواردی که در انتخــاب بازیگران مهم بود، 
این بود که بازیگرانــم باید به لهجه آن خطه ای 
که می خواهم فیلم را بســازم، وارد باشــند و بلد 
باشند به لهجه زنجانی صحبت کنند. همین سعید 
آقاخانی را که مثال زدید، مادرش زنجانی اســت 
و ســعید زنجان را مثل کف دستش می شناسد 
و در این شــهر زندگی کرده است. یا مثلاً فاطمه 
معتمدآریا که به معنای واقعی کلمه حرفه ای است 

و حضورش رنگ و بوی دیگری به نقش »آباجان« 
داد، بــا اینکه ترک زبان نیســت ولی به این زبان 
مســلط است. یا کسی مثل شبنم مقدمی  استاد 
تقلید لهجه اســت و این توانایی را دارد که به هر 
زبان و لهجه ای صحبت کند. بازیگران جوان فیلم 
نیز 2 ماه تعلیم داده شدند تا بتوانند به این لهجه 
صحبت کنند. سعی کردم این بومی بودن با توجه 

کاراکترها و شخصیت ها درست از کار دربیاید. 

    پیش بینی خودتان درباره موفقیت فیلم 
چیست؟ 

»آباجان« فیلم خاصی اســت؛ فیلــم مردم این 
سرزمین است؛ فیلم عاشــقانه ای است از مادر. 
مادرانه ای اســت بــرای ســرزمینم. مادر حرف 
مشترک سرزمین ماست. »آباجان« فیلمی برای 
همه نسل هاست و فکر می کنم به دل هر کسی 

می نشیند. 
 

   نظرتان درباره تغییرات جشنواره امسال 
چیست؟ 

  من این قضیه را بارها تکرار کرده ام که تغییر دبیر 
جشــنواره به دولت ربطی نــدارد.  من از مدیران 
خواهش می کنم که دبیر جشــنواره فیلم فجر را 
هر سال عوض نکنند و اجازه بدهند دبیر جشنواره 

ثابت باشد تا بتواند از آزمون و خطا بیرون بیاید. 
دیدید که یک سال محمد حیدری بود و سال دوم 
جسارت تغییرات را به خودش داد. بگذارید محمد 
حیدری که توانسته اســت با فیلمسازان ارتباط 

خوبی پیدا کند، سر جایش بماند.  

    با برگزاری جشنواره در شهرستان های 
دیگر موافقید؟ 

  بســیار عالی اســت. من این تصمیم را به فال 
نیک می گیــرم و امیدوارم زمانی بیاید که حتی 
شهرســتان های کوچک و دورافتاده هم بتوانند 
از فیلم های جشنواره فیلم فجر که ویترین یک 
سال سینمای ایران است، استفاده کنند. تماشای 
این فیلم ها حق همه است و منحصر به تهرانی ها 

نیست.

با  هاتف علیمردانی، کارگردان فیلم سینمایی»آباجان«

دبیر جشنواره فیلم فجر نباید هر سال تغییر کند

هنر: با اینکه 2 روز از جشــنواره گذشته اســت اما هنوز هیچ کدام از 
فیلم ها نتوانستند آن گونه که باید، تنور جشنواره را گرم کنند. استقبال 
از جشنواره هم هنوز به اندازه سال های گذشته نرسیده است که شاید 
بتوان علتش را در این مسأله پیدا کرد که فیلم ها چنگی به دل نمی زنند. 
این در حالی است که اعضای هیأت انتخاب فیلم ها بارها از انتخاب های 
خود دفاع می کردند و آنها را جزو بهترین آثار سینمایی می دانستند اما 
تا به امروز اثری از ســینما با ویژگی های این مدیوم یافت نشــده است. 
البته شاید بتوان علت را در ترکیب هیأت انتخاب جست وجو کرد که از 
زمان اعلام اســامی  تا همین امروز که ما شاهد نتیجة انتخاب های آنان 
هستیم، اثر قابل توجهی ندیدیم و به نظر می آید مشکل اینجاست که 

نبود سینماگران برجسته در این ترکیب به شدت احساس می شود. 

 این فیلم ها در بخش مسابقه اند؟ 
بــا این حــال امید می رود کــه در روزهای آتی و به مــدد کارگردانان 
خوش سابقه شاهد فیلم های بهتری باشــیم. در دومین روز جشنواره، 
مستند »انحصار ورثه« به کارگردانی محمدعلی شعبانی روی پرده رفت 
که مورد استقبال قرار گرفت. فیلم دوم »چراغ های ناتمام« بود که بازهم 
با تأخیر اکران شــد و نیمی  از سالن هم پر نشده بود. این فیلم به دلیل 
ضعف ساختاری و داستانی اش نتوانست مخاطبان را راضی کند و یکی 
از چیزهایی که از اهالی رســانه زیاد به گوش می خورد، اظهار تعجب از 
انتخاب این فیلم با این کیفیت در بخش مسابقه بود. نشست پرسش و 
پاسخ این فیلم هم در حالی برگزار شد که عوامل سازنده فیلم به صورت 
پراکنده و بســیار بی نظم وارد سالن شــدند و به خوبی هم نتوانستند 

پاسخگوی سؤالات خبرنگاران باشند.  

 باز هم تشویق و خنده
سپس فیلم »سهیلا شماره 17« به کارگردانی محمود غفاری با سالنی 
پــر از جمعیت به نمایش درآمد. این فیلم روی موضوع ازدواج زنان 30 
تا 40 ســاله دست گذاشته بود و با توجه به شوخی های معمول درباره 
این موضوع، از هیچ تلاشی برای خنداندن مخاطب کوتاهی نکرده بود. 
ســوژه هایی مانند سن بالای دختران و درخواســت آنها برای ازدواج یا 
چاقی دخترِ نقش اول فیلم که دســتمایه انواع شوخی ها شده بود، به 
مذاق بسیاری از مخاطبان خوش نیامده بود و آنها فیلم را توهین کننده 
می دانستند.  »دعوت نامه« به کارگردانی مهرداد فرید چهارمین فیلمی 
 بود که به نمایش در آمد. این فیلم نیز نه تنها نتوانست رضایت مخاطبان 
را به خود جلب کند بلکه اعتراض آنها را با کف زدن و خنده های پی در 
پی در ســالن به همراه داشت.  آخرین فیلم دومین روز جشنواره سی و 
پنجم هم »تابســتان داغ« نام داشت. این فیلم که حال و هوای زیادی 
شبیه »ابد و یک روز« داشت و حضور پریناز ایزدیار در نقشی شبیه فیلم 
قبلی اش آن را تشدید می کرد، نسبت به فیلم های دیگر، بیشتر توانست 

مخاطبان را با خودش همراه کند. 

بازگشتِزندگیایرانیواربهسینما
ایلنا: علیرضا داوودنژاد، کارگردان ســینما، گفت: نتیجه بازگشت به زندگی یا 
بازگشــتِ زندگی به سینما یا بازگشتِ ســینما به زندگی از نظر من مسأله ای 
مطبوع، ضروری و خوب است.  وی گفت: از نظر من، مسأله اصلی سینمای ما و 
به طور کلی سینما همین فاصله ای ست که با زندگی پیدا کرده است. لذا بازگشت 
به زندگی یا بازگشــتِ زندگی به سینما یا بازگشتِ سینما به زندگی مسأله ای 
ضروری اســت. فکر می کنم اگر زندگی ایرانی وار به ســینمای ایران وارد بشود، 
سینمای ایران هم بهتر وارد زندگی ایرانی می شود و فراگیرتر و اثرگذارتر می شود. 

انسجاممهماستنهزبان
مهر: علی اصغر یوســفی نژاد، کارگردان »ائو« )خانه(، در پاسخ به این سؤال که 
با توجه به اینکه فیلم به زبان آذری اســت، فکر می کردید با مخاطب جشنواره 
ارتباط برقرار کنید، گفت: خوشحالم فیلم اولم را با اصالت شهری که در آن به دنیا 
آمده ام، ساخته ام. به نظرم اگر فیلمی ساختار خوب و منسجم داشته باشد، به هر 
زبانی که ساخته شود و زیرنویس داشته باشد مخاطب خود را پیدا خواهد کرد. 
لذا این نکته را به عنوان ضعف فیلمم قلمداد نمی کنم و امیدوارم تماشاگر از دیدن 

فیلمم و شنیدن لهجه آذری با رضایت از سالن سینما خارج شود. 

بر بال سیمرغ

مادران  »آباجان« مادرانه ای برای 
ایــران اســت. کارگــردان بـــــه 
و  دارد  زیــادی  امیــد  فیلمــش 
معتقد است مردم هم این فیلم 
را که زنده کننده خاطراتشــان از 
سال های دهه 60 است، دوست 
خواهند داشت. باید دید داوران 
هم فیلم و بازی های بازیگرانش 

را دوست دارند یا نه؟ 

آنچه می خوانید

قاب عکس

بزرگداشت غلامرضا موسوی تهیه کننده باسابقه سینمای ایران یکی از 
برنامه های جشنواره امسال است

عکس: مجید عسگری پور

ویژه جشنواره فیلم فجر



 چهارشنبه 13 بهمن 1395 
  3 جمادی الاول 1438 1 فوریه 2017  سال سی ام  شماره 8326 

سراب آرزوها

عاقبت شوم ازدواج با مرد دزد
خط قرمز- طوبی ساقی: چه قدر زحمت کشیدم و چشم هایم را پای سوزن و 
چرخ خیاطی گذاشتم تا زندگی ام را بسازم. اما درست نشد که نشد. زن جوان با 
غیظ حرف می زد؛ در بیان قصه تلخ زندگی اش به کارشناس اجتماعی کلانتری 
42 مشهد گفت: هفت سال قبل به پیشنهاد یکی از دوستان پدرم، خواستگاری 

برایم آمد که تبعه خارجی بود.
جلسه خواستگاری برگزار شد. کسی که قرار بود مرد زندگی ام بشود ادعا می کرد 
در این دنیای بزرگ هیچ کس و کاری ندارد و تعهد اخلاقی می دهد که برای 

خوشبختی ام از جان خودش مایه بگذارد.
به خانه شوهر رفتم و دل به سرنوشت مبهمی خوش کردم که نمی دانستم چه 
روزهای ســرد و دلگیری برایم رقم خواهد زد. با کار خیاطی و گلدوزی تلاش 
می کردم تا کنار شــوهرم باشم و احساس تنهایی نکند. ما صاحب یک دختر 
شــدیم و برای این بچه هزاران آرزو داشتم اما... . یک روز شوهرم از بیرون آمد 
و گفت: خانواده اش را پیدا کرده و می خواهد به کشــورش برگردد. شوکه شده 
بودم، راهی نداشتم جز این که همراه شریک زندگی ام به کشور او بروم. در آن 
جا تازه فهمیدم همسرم قبل از آن که به ایران بیاید زن و یک بچه داشته است.
چاره ای نداشــتم جز آن که بســوزم و بســازم. زن جوان قطرات اشــک را از 
چشمانش پاک کرد و افزود: زندگی بسیار سختی را شروع کردم. هوویم چشم 
دیدنم را نداشت و اذیتم می کرد. نمی دانستم چه کار کنم. خون دل می خوردم 

و نگران آینده بچه بی گناهم بودم.
از شوهر بی مسؤولیتم جدا شدم و به کشورم برگشتم، پدرم شاکی شده بود و 

می گفت: نباید طلاق می گرفتی و لکه ننگ خانواده می شدی.
چند ماه وبال گردن پدرم بودم. با خواهرم درد دل می کردم. او که از مدتی قبل 
از شهر خودمان به مشهد آمده بود پیشنهاد داد همراه فرزندم به خانه اش بروم 

و قول داد کاری برایم دست و پا می کند.
همین کار را کردم و اینجا ســرکار می رفتم؛ ولی همچنان احســاس دلتنگی 
عجیبی داشتم. متأسفانه از طریق یکی از همکارانم که زنی معتاد و مطلقه بود با 
فردی آشنا شدم. این مرد جوان با وعده های آنچنانی، مرا به عقد موقت درآورد. 
قول داد هر چه زودتر به طور رســمی با هم ازدواج می کنیم. چند ماه بازیچه 

هوس های این مرد دروغگو شده بودم.
یک روز از او خواســتم تکلیفم را روشــن کند، گفت: با همسرم آشتی کرده و 
نمی توانم تو را به عقد رســمی خود دربیاورم و... . انتظار نداشــتم این طوری 
احساســاتم را به بازی بگیرد. او در آخرین دیدار گوشی تلفن همراه و مقداری 
طلا و وسایل از  خانه ام سرقت کرد. امروز هم خبردار شدم به اتهام سرقت های 
متعدد دستگیرش کرده اند. تا حالا نمی دانستم او یک دزد حرفه ای است و فکر 
می کردم فقط از من سرقت کرده است. آمده ام از این خلافکار به خاطر سرقت 

شکایت کنم، هر چند که تقصیر خودم بود که گرفتار هوس های او شدم.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

خودسوزی دختری که 
معلمش به او صفر داد

خط قرمز: دختر 16 ســاله بخاطــر نمره صفر یکی از 
درس هایش در برابر مدرسه خودسوزی کرد.  دختر 16 
ساله تهرانی مقابل دبیرستان  با ریختن بنزین خودش 
را سوزاند. گویا این دختر در یکی از درس ها نمره بسیار 
پایین گرفته و عصبانی شــده بود. این حادثه چند روز 
پیش مقابل یکی از مدارس دخترانه در پایتخت رخ داد. 
شاهدان با دیدن این صحنه هولناک با اورژانس تماس 
گرفتند و دختر نوجوان که به شــدت دچار سوختگی 
شده بود به بیمارســتان منتقل شد اما پس از گذشت 

4روز به دلیل شدت سوختگی جانش را از دست داد. 
بررســی ها نشان می داد دختر نوجوان از اینکه معلمش 
در امتحان نمره صفر به او داده، عصبانی شــده و برای 
اعتراض دست به این اقدام زده است. این در حالی است 
که پدر این قربانی پــس از مرگ دخترش به کلانتری 
رفته و از معلمی که به او نمره صفر داده شــکایت کرده 

است. 

مرگ 2 زن جوان در تصادف؛ 
جاده هم مقصر شناخته شد

زن  دو  قرمز:  خط 
جــوان در ســانحه 
در محور  رانندگــی 
بــه  تربت حیدریــه 
کشــته  رشــتخوار 

شدند.
گــزارش خبرنگار ما 
فرمانده  از  نقــل  به 

انتظامی تربت حیدریه حاکی اســت ایــن تصادف روز 
دوشنبه در کیلومتر 5 محور تربت حیدریه- رشتخوار در 
حوالی روستای مورشک بین یک خودروی سمند و یک 

دستگاه وانت مزدا رخ داد.
ســرهنگ اکبر آقا بیگی گفت: در این حادثه خودروی 
سمند که از رشتخوار به سمت تربت حیدریه در حرکت 
بود با وانت مزدا که از ســمت مقابل می آمد، به شدت 
برخــورد کرد که در نتیجه آن دو زن 30 و 35 ســاله 
سرنشینان سمند در دم کشته شدند و رانندگان هر دو 
خودروی مذکور مجروح و توســط نیروهای امدادی به 

بیمارستان منتقل شدند.
وی افزود: براساس اعلام نظر کارشناس تصادفات، علت 
این حادثه تخطی از ســرعت مطمئنه در جاده لغزنده 
توســط راننده ســمند و همچنین ایراد قوس هندسی 
جاده و نداشتن علایم هشــداردهنده در محل تصادف 

بوده است.

خط حادثه

خط قرمز : پلیس آگاهی از مردم خواست اراذل و اوباش 
محله خراسان که خرداد ماه امسال جوانی را به قتل رسانده 

و متواری شده بود شناسایی کنند.
ســاعت 1/15 اول خرداد امســال وقوع یک فقره نزاع و 
درگیــری در محدوده میدان خراســان به کلانتری 114 
غیاثی اعلام شــد؛ بــا حضور مأموریــن در محل و انجام 
بررسی های اولیه مشخص شد جوانی به نام یاسر 32 ساله 
بر اثر اصابت ضربات متعدد چاقو  به صورت، گردن، سینه، 
کتف و ... به قتل رســیده و قاتل نیز از محل متواری شده 

است . 
با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع قتل عمـد و به دستور 
بازپرس شعبه هفتم دادسرای ناحیه 27 تهران، پرونده  در 
اختیار اداره دهم ویژه قتل پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار 

گرفت. 
کارآگاهان اداره دهم در همان تحقیقات اولیه اطلاع پیدا 
کردند کــه مقتول در درگیری با یکــی از اراذل و اوباش 
منطقه خراســان به نام یوســف 40 ساله  به قتل رسیده 
است. بررسی سوابق متهم نشان داد که او یکی از مجرمان 
سابقه دار در زمینه درگیری، قدرت نمایی با سلاح سرد و 

اخلال در نظم عمومی است که بارها دستگیر و روانه زندان 
شده است.  در ادامه رسیدگی به پرونده مشخص شد که 
قاتل و مقتول چند روز پیش از وقوع جنایت نیز در چندین 
نوبت با یکدیگر درگیری لفظی داشــته و پس از آن بارها 

برای همدیگر رجزخوانی داشته اند.
 در ادامه و با شناسایی تعدادی از شاهدان صحنه جنایت 
مشخص شد که در زمان درگیری منجر به جنایت، مقتول 
هیچگونه سلاح سردی همراه خود نداشته و حتی به قاتل 

عنوان داشته که قصد درگیری ندارد اما قاتل علی رغم این 
موضوع، با سلاح سرد به او حمله ور شده و او را به صورت 
وحشیانه و با وارد کردن ضربات متعدد چاقو به قتل رسانده 
است.  مرکز اطلاع رســانی پلیس آگاهی تهران بزرگ با 
انتشار این خبر اعلام کرد: در ادامه رسیدگی به این پرونده، 
محل سکونت متهم پرونده در منطقه تهرانپارس شناسایی 
و در مراجعه کارآگاهان به این محل مشخص شد که یوسف  
بلافاصله پس از ارتکاب جنایت از محل سکونتش متواری 

شده است. 
در ادامه رســیدگی به پرونده و با توجه به متواری بودن 
متهــم و به جهت دســتگیری این مجرم ســابقه دار و 
خطرناک، دستور انتشار بدون پوشش تصویر وی از سوی 
محمد مهدی مرشــدلو بازپرس شــعبه هفتم دادسرای 
امور جنایی صادر شده است؛ لذا از شهروندانی که موفق 
به شناســایی تصویر این قاتل فراری شــده و اطلاعاتی 
در خصوص مخفیــگاه و یا محل های تــردد وی دارند، 
درخواست می شود تا هرگونه اطلاعات خود را در اختیار 
کارآگاهان اداره دهم ویژه قتل پلیس آگاهی تهران بزرگ 

قرار دهنـد.

قتل وحشیانه یک جوان به دست یکی از اراذل خراسان

خط قرمز: مردی مسلح در نقش مأمور به فریب طعمه هایش 
در سایت دیوار دست می زد تا کلاهبرداری کند.

روز 28 آبــان ماه مردی  با مراجعه به کلانتری 164 قائم به 
مأموران اعلام داشت توسط یک مأمور ارگان دولتی، هدف 

کلاهبرداری قرار گرفته است.
وی پس از حضور در پایــگاه یکم پلیس آگاهی تهران  در 
اظهاراتش به کارآگاهان گفت: به منظور فروش یک رشــته 
گردنبند طلا، آگهی فروشی در سایت دیوار منتشر کردم و 
فردی طی تماس جهت خرید گردنبند ابراز تمایل کرد ودر 
ساعت 10 شب 27آبان ماه این مردبا یک خودرو 206 فاقد 
پلاک به مقابل خانه من مراجعه و در حالیکه یک  بی سیم 
دســتی همراه داشــت، خودش را به عنوان مأمور یکی از 

ارگان های مهم دولتی معرفی کرد. 
پس از توافق بر سر قیمت به  6 میلیون تومان، این شخص 
از من درخواست شماره حساب کرد و پس از لحظاتی اظهار 
داشــت که 6 میلیون پول را از طریق تلفن بانک به حسابم 
واریــز کرده و حتی پیامک تراکنش  را  در تلفن همراهش 

نشان داد.
شــاکی پرونده در ادامه اظهاراتش به کارآگاهان گفت: برای 
اطمینان، از این شخص درخواست کارت شناسایی کردم و 
او نیز یک کارت شناســایی به نام آقای »حبیب« ارایه کرد؛ 
تصویری از کارت شناسایی را تهیه و برای خود نگه داشتم. 

فردای آن روز به بانک مراجعه و متوجه شــدم که پولی به 
حســابم واریز نشده است؛ پس از تماس با تلفن همراه این 
شخص و عدم پاسخگویی وی، اطمینان پیدا کردم که مورد 

کلاهبرداری قرار گرفته ام.
کارآگاهان پایگاه یکم پلیس آگاهی تهران با بهره گیری از 
تصویر کارت شناسایی متعلق به  حبیب اقدام به شناسایی 
وی کرده و در بررســی ســوابق این شخص اطمینان پیدا 
کردند که وی از فروشــندگان معتبر لــوازم تزئینی داخل 
خودرو بوده و هیچگونه سابقه کیفری و سوء پیشینه ای نیز 

ندارد.
حبیب با اطلاع از ســوء استفاده از مدارک شناسایی اش، 
عنوان کرد که شخصی به شیوه ای بسیار ماهرانه و ضمن 
معرفی خود به عنوان مأمور خرید یکی از وزارتخانه های 

دولتی اقدام به سرقت مدارک شناسایی او کرده است.
کارآگاهان در ادامه اقدامات پلیسی خود موفق به شناسایی 
تعداد دیگری از مالباختگانی شــدند کــه دقیقاً در زمان 
انتشار آگهی فروش اموال خود در سایت دیوار و مراجعه 
شــخصی به آنها تحت عنوان مأمور ارگان های دولتی یا 
نظامی و با یک  خودرو 206، مورد کلاهبرداری قرار گرفته 

بودند.
در تحقیقات از مالباختگان، کارآگاهان اطلاع پیدا کردند که 
این مرددر چندین نوبت از شماره تلفن همراه متعلق به زنی 

با نام »زهره« استفاده کرده است؛ زهره پس ازشناسایی در 
غرب تهران و انتقال به پایگاه یکم پلیس آگاهی عنوان داشت 

که اطلاعی از کلاهبرداری های صورت گرفته ندارد .
ســرانجام با بهره گیری از تصاویر به دست آمده از متهم 
پرونده و اطلاعات موجود از ســوابق مجرمین سابقه دار، 
کارآگاهان  موفق به شناسایی یکی از مجرمین سابقه دار 
به نام »ابوالقاســم« 42 ساله با چندین سابقه کیفری در 
زمینه شــرارت، موادمخدر، سرقت اماکن و کلاهبرداری 

شدند.
با شناســایی ابوالقاســم به عنوان متهم پرونده، مخفیگاه 
وی در منطقه مینی سیتی شناسایی شد، کارآگاهان این 
محل را تحت مراقبت های پلیسی خود قرار داده و سرانجام 
بــا اطمینان از حضور  مرد شــیاد در مخفیگاهش، وی را 
دستگیر و در بازرسی از مخفیگاهش موفق به کشف یک  
اسلحه کمری تقلبی، یک بی سیم، یک رشته دستبند و... 

شدند.

کلاهبرداری های میلیونی حبیب مأمورنما از روی دیوار



خط عبرت

پایان کلاهبرداری برادران مأمور نما 
توسط مأموران پلیس

شــکری:  میلاد  قرمز-  خط 
مأمــوران قلابی سال هاســت در 
ســازمان های  کارمندان  پوشش 
مختلف با اخاذی از مردم، سرقت، 
تجــاوز و حتی قتل حادثه ســاز 
می شوند. جدید ترین خبر مربوط 
به مأموران قلابــی در زنجان  به 
وقوع پیوسته است واین بار مأمور 

در لباس بیمه گر طعمه های خود را از میان زنان و مردان مسنی انتخاب کرده که 
به سادگی حاضر به همکاری با مأمورنما می شوند. 

بنابرگزارش خبرنگار خط قرمز، مردی ســالخورده با حضــور در اداره مبارزه با 
کلاهبرداری استان زنجان از ســرقت منزل مسکونی اش می گوید. ماجرا از این 
قرار اســت، مرد مسن در خانه تنها است که زنگ دربه صدا در می آید. پیرمردبا 
گشــودن در با فردی مواجه می شود که خود را مأمور اداره بیمه معرفی کرده و 
با در دســت داشتن تعدادی برگه و پوشه ادعا می کند که بیمه آقای میانسال تا 
ساعاتی دیگر باطل می شود لذا برای جلوگیری از باطل شدن بیمه و پروسه مجدد 
و طولانی فرآیند بیمه شدن از وی می خواهد تا همراه او مبلغ مورد نظر را از یکی 
از خودپردازهای نزدیک منزل به حساب سازمان بیمه پرداخت کنند. دو میلیون 
تومان از حساب مرد مســن به حسابی که به گفته مأمورنما متعلق به سازمان 
بیمه گراست واریز می شود. مرد سالخورده راضی از اینکه در آخرین دقایق هزینه 
بیمه اش پرداخت شده به خانه بازمی گردد اما به محض ورود متوجه به هم ریخته 
شدن خانه و سرقت پول های نقدش می شود. همزمان با تشکیل پرونده قضایی، 
تحقیقات برای شناسایی ودستگیری کلاهبردار مورد نظر دنبال می شود تا اینکه 
زنان و مردان سالخورده دیگری با حضور در آگاهی از کلاهبرداری و سرقت های 
مشابه شکایت می کنند. کلاهبردارانی که از یک تا پنج میلیون تومان از مردان و 
زنان مسن کلاهبرداری کرده و همزمان به منزل مسکونی آن ها دستبرد زده اند. 
مأموران پلیس این پرونده هارا به دقت مورد بررسی قرار می دهند و سرانجام این 
دوربین های بانکی است که  به داد مالباختگان می رسد و با افشای چهره متهمان 
حین برداشت پول و واریز به حساب های مورد نظرشان اولین سرنخ به دست آمده 
و رد پای کلاهبرداران پیدا می شود.  مأموران دربررسی های بعدی و باشناسایی 
متهمان متوجه می شوند که آن ها دو برادر هستند. پس از چهره نگاری و ردیابی، 
مأموران مخفیگاه این دو متهم را شناسایی و در یک عملیات غافلگیرانه آن ها را 
بازداشــت می کنند. برادران متهم  در اعترافات خود به حضور همدست سومی 
اشــاره  می کنند که هنگام همراهی افراد مسن تا بانک اقدام به سرقت از منزل 
آن ها کرده است. اعتماد به افراد غریبه ای که در لباس مأمور به منازل مسکونی 
مراجعه می کنند اگرچه آسیب های مختلف مالی، روحی و جسمی به افراد تحمیل 

می کند، اما آسیب اصلی رواج بی اعتمادی در جامعه است.
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کشف اعضای  بدن
2نفر از جان باختگان پلاسکو

رئیــس  فــارس: 
پزشکی قانونی کشور 
از کشف اعضای بدن 
2نفر از جان باختگان 
پلاســکو در منطقه 
نخاله ها  که  هرندی 
و ضایعات این حادثه 
به آنجا منتقل شده 

بود، خبر داد.
احمد شجاعی گفت: اعضای کشف شده به پزشکی قانونی 
استان تهران منتقل شده است و مشغول بررسی های لازم 

جهت تشخیص هویت این اجساد هستیم.
وی افزود: آزمایش DNA بر روی این اعضا انجام می شود 
و تطبیق با DNA خانواده ها نیز صورت خواهد گرفت، 
البته این بار تشخیص هویت سریع تر انجام می شود چرا 
کــه از قبل DNA خانواده ها در پزشــکی قانونی ثبت 
شده اســت. رئیس پزشکی قانونی کشــور خاطر نشان 
کرد: احتمال دارد که این اعضا مربوط به پیکرهای جدید 
بوده و یا اینکه تکه هایی از پیکر و اجساد کشف شده در 
روزهای اخیر باشد. شجاعی با اشاره به اینکه این دو عضو 
شامل یک قطعه کوچک و یک جسد نصفه است، گفت: 
تشخیص هویت این دو عضو تا فردا مشخص خواهد شد.

3 مرد در پرونده پلاسکو 
دستگیر شدند

رکنا: سرپرســت دادســرای امور جنایی تهران از شروع 
تحقیقات ویژه و دســتگیری ۳ تــن در رابطه با پرونده 
پلاســکو خبر داد. قاضی شهریاری گفت: از روز نخست 
رویداد این حادثه در محل حضور داشــتیم و تحقیقات 

ویژه ای را در راستای این پرونده آغاز کرده ایم.
وی افزود: کانون آتش سوزی ساختمان پلاسکو در حال 
بررســی است و در همین راستا ۳ تن از اهالی ساختمان 

پلاسکو را دستگیر کرده و تحت بازجویی قرار داده ایم.
سرپرست دادسرای ناحیه 2۷ تهران ادامه داد: آوار ریخته 
شده ســاختمان پلاســکو به محل دپوی خیام منتقل 
و بررســی ها و آنالیز آوار با حضــور 2 قاضی در محل در 
حال انجام است. قاضی شهریاری درباره پیدا شدن بقایای 
اجســاد در محل دپو آوار ساختمان پلاسکو گفت: ما هر 
شیء مشکوکی را به پزشکی قانونی منتقل می کنیم و تا 
مشخص شدن نتایج آزمایشات نمی توان موضوع را تأیید 
کرد. شــهریاری ادامه داد: شاید برخی از بقایایی که پیدا 
می شوند از الحاقات اجســاد پیدا شده قبل است که در 

میان این حجم آوار مانده است.
وی درباره تعداد مفقودین ســاختمان پلاســکو گفت: 
تحقیقات فنی نشان از آن دارد که تنها 2 نفر در زیر آوار 
ساختمان پلاسکو مفقود شــده اند و آثاری پیدا کرده ایم 
 DNA که به پزشــکی قانونی انتقال دادیم تا آزمایشات

انجام شود.

خط قرمز- سعید کوشــافر: دخترک حال و روز خوشی 
نداشت، اصلاً درمانده شده بود، دیگران درباره اش هزار جور فکر 
می کردند، اما خودش خوب می دانست که نه با کسی ارتباطی 
دارد و نه دشمنی که بخواهد زمینه ساز چنین مزاحمتی شود. 
او بالاخره به درخواست خانواده اش راهی دادگستری شد و از 
مزاحم وقت و بی وقتش شــکایت کرد، برگه شکایتی که او را 
راهی پلیس فتا خراســان رضوی کرد تا مأموران پلیس این 

مزاحم ناشناس را شناسایی و تحویل قانون دهند.

*داستان حسادت زنانه
دخترک در حالی که تاب و توانش را از دست داده بود، مقابل 
افسر پرونده اش نشست و در شرح شکایتش گفت: مدتی است 
که فردی ناشــناس در تلگرام وقت و بی وقت مزاحم می شود، 
او اطلاعات دقیقی از من و خانواده ام دارد، حرف هایی می زند 
کــه عذابم می دهد، تهمت می زند و تهدید می کند، می گوید 
به عکســهای شــخصی من دسترســی دارد تعداد زیادی از 
عکس های خصوصی ام در اختیار اوست که قصد دارد آن ها را 

در فضای مجازی منتشر کرده و آبرویم را ببرد.
موضوع بلافاصله در دســتورکار مأموران پلیس فتا خراســان 
رضوی قرار گرفت و تحقیقات فنی و تخصصی آغاز گردید، آن ها 
طی این بررسی های کارشناسی توانستند فرد مزاحم را ردیابی 
کرده و پس از شناسایی وی را به مرکز پلیس احضار کردند. این 
متهم کسی نبود جز یک زن جوان، همین مسأله باعث شگفتی 
مأموران شــد که چرا باید یک زن جــوان یک دختر را تهدید 
کنــد، در عین حال این فرضیه پیش روی مأموران قرار گرفت 
که شاید مسأله به حسادت های زنانه مربوط می شود. رویارویی 
شــاکی که دختری جوان است با متهم که زن جوانی بود قفل 
این پرونده را گشود، چرا که متهم از سوی شاکی مورد شناسایی 
قرار گرفت، این زن جوان کسی جز عروس عموی شاکی نبود. 
اما زن حاضر به پذیرش واقعیت نبود و مدام ایجاد مزاحمت برای 
دختر جوان را انکار می کرد تا اینکه در مقابل ادله و مستندات 

پلیس قرار گرفت و دیگر راهی برای انکار نیافت و ضمن اقرار به 
موارد اتهامی و ابراز ندامت و پشیمانی در توجیه دلایل این عمل 
مجرمانه گفت: مدت ها بود که به دختر عموی شوهرم حسادت 
می کردم، حرف هایی که درباره اش می شــنیدم این حس را در 
من تقویت می کرد بویژه که در مهمانی ها و مجالس خیلی گرم 
می گرفت و همین مسأله حرصم را درمی آورد. همیشه در فکر 
بودم تا به شــیوه ای این حســادت و حرصم را از او خالی کنم 
که نقشه ای شیطانی به مغزم خطور کرد و تصمیم گرفتم تا با 
شــماره  ای ناشناس و هویت جعلی سراغ او بروم. او ابتدا مسأله 
را جدی نگرفت و به حســاب مزاحمت گذاشت ولی وقتی که 
از خصوصی ترین اطلاعات زندگی او گفتم و برخی عکس های 
خصوصی او را رو کردم توانســتم ضربــه نهایی را به وی زده و 
کاری کنم که دلم خنک شــود. اما دریغ و افسوس که عاقبت 
پیروی از شیطان همین است که امروز هم آبرویم رفت و مقابل 
خانواده شــوهرم سکه یک پول شدم و هم باید حکم دادگاه را 

بپذیرم و تحمل کنم.

* انتقام به سبک دانش آموزی
اما داستان مزاحمت های مجازی به همین جا ختم نمی شود 
و ماجرای دانش آموز انتقام جویی که گرفتار وسوسه شیطان 
شده و پس از ایجاد مزاحمت برای معلمش شناسایی و تحویل 

دستگاه قضایی شد، هم خواندنی است.

داستان در شهر تربت جام رقم خورده و فردی با شکواییه اش 
به پلیس مراجعه کرده و خواســتار شناسایی فردی ناشناس 
می شــود که ضمن انتشار تصاویر خصوصی او و درج مطالب 
توهین آمیز در تلگرام برای او مشــکلات فراوانی درست کرده 
است. شاکی پرونده که یک معلم است به افسر پرونده می گوید 
که از طریق دوســتانش متوجه می شــود که زنــی که او را 
نمی شناسد تصاویر خصوصی او را منتشر کرده و نسبت های 
ناروایــی به او داده که باعث ایجاد مشــکلات زیادی در میان 
خانواده اش شده و آبروی او را در خطر قرار داده است. این در 
حالی است که او به هیچ وجه چنین زنی را نمی شناسد و حتی 
نمی داند که این زن از کجا به تصاویر و اطلاعات خصوصی او 
دست یافته است. مأموران بلافاصله پرونده را در دستورکار قرار 
داده و اقدام به ردیابی و شناســایی صاحب پروفایل تلگرامی 
می کننــد، اما ردزنی آن ها به هیچ زنی ختم نمی شــود بلکه 
مأموران پلیس اقدام به شناســایی پسری جوان می کنند که 

عامل ایجاد پروفایل مورد نظر است.
حمید 18 ساله به پلیس احضار می شود تا درخصوص پروفایلی 
که ساخته توضیح دهد. متهم جوان که در مقابل مستندات راهی 
جز اعتراف ندارد لب به سخن می گشاید و می گوید: مدت ها بود 
که از معلمم دلگیر بودم و گمان می کردم که او در پایین بودن 
نمراتم نقش دارد و درباره من سخت گیری های بی جایی به خرج 
می دهد، برای همین در اندیشه انتقام بودم که شیطان گولم زد 

و راهی سراسر خطا و اشتباه جلوی پایم گذاشت.
یک ســیم کارت خریدم و با این شماره و در قالب یک زن در 
تلگرام اکانتی ایجاد کردم، تصویــر زنی جوان را هم انتخاب 
کردم و در پروفایلم قرار دادم و سپس اقدام به انتشار تصاویر 
معلمم کرده و حرف های نامربوطــی درباره او زدم که اکنون 
می فهم چه کار زشتی را مرتکب شده و وسوسه های شیطان 
چه بر ســرم آورد. اگرچه این جوان 18 ساله هم راهی دادگاه 
شد، اما آیا حکم صادره برای وی می تواند آبروی رفته معلمش 

را بازگرداند؟

 زندان، پایان انتقامجویی عروس عمو و پسر جوان از یک دختر و معلم میانسال

خط قرمز: زن معتادی که با ترفندی خاص 
به طلافروشی های مشهد دستبرد می زد، به 

دام افتاد.
فرمانده انتظامی مشــهد درخصوص نحوه 
دستگیری این سارق جوان به خبرنگار ما 
گفت: مأموران دایره آگاهی کلانتری نجفی 
با دریافت گزارش سرقت از یک طلافروشی 
در حوزه اســتحفاظی خود، ضمن حضور 
در محل ســرقت، به بررسی آثار و شواهد 
و سرنخ های به جا مانده از سارق پرداختند.
سرهنگ محمد بوستانی افزود: در نتیجه 

این بررسی ها مشخص شد زن جوانی که به 
بهانه خرید طلا به این طلافروشی مراجعه 
کرده، در فرصتی مناســب اقدام به کش 
روزنی طلا کرده و متواری شــده است. در 
همین حال با توجه به سرنخ های موجود، 
عامل این ســرقت حیله گرانه چهره زنی و 

شناسایی شد.
وی خاطرنشــان کرد: به دنبال شناسایی 
هویت ســارق که زن حدوداً ۳6 ســاله ای 
می باشد، محل سکونت او نیز در محدوده 
عملیاتی ضربتی دستگیر شد.بلوار سرافرازان مشهد شناسایی و متهم در 

وی پس از انتقال به کلانتری ضمن اعتراف 

به ســرقت از یک طلافروشی دیگر اظهار 
داشت که با تهیه زیورآلات بدلی شبیه به 
طلا به طلافروشی ها مراجعه کرده و به بهانه 
خرید، زیورآلات بدلی را با ترفندی خاص 
با طلای اصلی مشــابه عــوض می کرده و 

متواری می شده است.
به گفته سرهنگ بوستانی تحقیقات بیشتر 
از ایــن زن جــوان که بــه موادمخدر نیز 
اعتیاد دارد، به منظور کشف سایر جرایم و 
سرقت های انجام شده توسط وی در حال 

انجام است.

حیله گری زن معتاد برای دستبرد به طلافروشی ها
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ورزش: چندی پیش کمیته ملی المپیک با ارسال نامه 
ای به فدراسیون فوتبال مسوولیت انتخاب سرمربی تیم 
المپیک را به مهدی تاج واگذار کرد تا این فدراســیون 
درباره کادر فنی جدید این تیــم تصمیم گیری لازم را 
انجام دهد. مهــدی تاج پس از دریافــت نامه کیومرث 
هاشــمی با اعضای هیات رئیســه فدراســیون فوتبال 
مشورت کرد تا در این باره نظر آنها را جویا شود که آنها 
با بررسی اتفاقات سال های اخیر به وی پیشنهاد دادند 
با مشورت سرمربی تیم ملی بزرگسالان گزینه مربیگری 
تیم المپیک معرفی شود. هرچند در این مدت مهدی تاج 
زمان لازم برای انتخاب سرمربی تیم المپیک را نداشت 
و به دلیل مســائل کلان تر پیگیر حل و فصل مشکلات 
کارلوس کی روش بود اما حالا شنیده می شود تاج قصد 
دارد در نخستین جلسه با کارلوس کی روش در ارتباط 
با حضور وحید هاشــمیان با کــی روش مذاکره جدی 

داشته باشد.
منابع خبری نزدیک به فدراسیون فوتبال مدعی شدند 
از آنجا که مهدی تاج علاقمند به حضور مهره های جوان 
و با انگیزه در کادر فنی و مدیریتی فوتبال ایران است به 
احتمال زیاد شانس حضور هاشمیان در این مسوولیت 

بسیار بالاست مگر اینکه کارلوس کی روش ساز مخالف 
بزند که با در نظر گرفتن حمایت های وحید هاشــمیان 
از عملکرد ســرمربی پرتغالی تیم ملی بسیار بعید است 
که کی روش مخالفت جدی با این تصمیم داشته باشد. 
وحید هاشمیان پیش از شــروع فصل از چند تیم لیگ 

برتری پیشنهاد مربیگری داشت اما بنا به دلایلی که هرگز 
بیان نشد از پذیرش مسوولیت فنی سرباز زد . شایعاتی 
وجود دارد که رئیس فدراسیون به هاشمیان پیغام داده 
فعلا به هیچ کســی قول ندهد تا او تصمیم گیری نهایی 
درباره حضور وی در کادر فنی تیم المپیک را نهایی کند.

ماشین سازی-استقلال

استقلال یخ های تبریز را می شکند؟
 فوتبال  حمید رضا عرب  اســتقلال در حالی ساعت  
17:00 امروز به هفته بیستم لیگ شــانزدهم پا می گذارد 
که با دو حالــت روانی کاملا متفاوت روبه رو اســت. حالت 
اول پیروزی های اخیر با بازیکنان جوان و گمنام اســت و 
حالت دوم غم و اندوه به واسطه خطای بزرگی که از مدیران 

این باشگاه ســر زد و موجب محرومیت این باشگاه از نقل و 
انتقالات میان فصل شدند.  منصوریان اما طی روزهای اخیر 
کوشــیده فضای آرامی در تیمش ایجاد کند تا بازیکنان از 
اشتباهی که مدیران انجام داده اند، نسبت به آینده مایوس 
نشوند. از طرفی این محرومیت فرصت بزرگی را در اختیار 
جوان های استقلال قرار خواهد داد تا بی دغدغه در ترکیب 
استقلال به میدان بروند و جایگاه ثابتی را در این تیم به دست 
آورند. بازی با ماشین سازی درحقیقت یک فرصت ایده آل 

است برای همین جوان ها تا تاثیرگذاری خود را در ترکیب 
استقلال محســوس تر جلوه دهند. ماشین سازی با 28 گل 
خورده ضعیف ترین خط دفاع لیگ را در اختیار دارد. این تیم 
18 هفته اســت که رنگ برد را ندیده و تنها برد این تیم در 
هفته اول رقم خورد. شاگردان کاظمی فقط 12 گل زده دارد 

تا عنوان یکی از بی خطرترین خــط حمله های لیگ را هم 
در اختیار داشته باشد. چنین تیمی در ظاهر خوراک خوبی 
برای تیم پراشتهای استقلال است، تیمی که در دو بازی اخیر 
جشنواره گل به راه انداخت و شش بارموفق به گلزنی شده 
است. درعین حال ماشین سازی هم تیم پرمهره ای است و 
با بهره گیری از بازیکنانی همچون حاج محمدی، صادقیان 
وعلی عسگر تیم دست و پا بســته ای به نظرنمی آید. آن ها 
قبل از رویارویی با استقلال موفق شــدند در بازی خانگی 

تراکتورسازی را متوقف کنند. نتیجه ای که آن ها را به آینده 
قدری امیدوارکرده است.  بعید نیست که در بازی عصر امروز 
تماشاگران تراکتور به مدد ماشین سازان بروند و حامی آن 
ها باشند که اگر چنین اتفاقی رخ دهد استقلال ممکن است 
روز دشواری را سپری کند. سرمای هوا و احتمالا بارش های 

پراکنده برف را هم باید یکــی ازعوامل بازدارنده  مقابل تیم 
منصوریان دانست. طبق آنچه ســازمان هواشناسی پیش 
بینی کرده قرار اســت امروز در تبریز برف هم ببارد که این 
وضعیت کار تیم منصوریان را قدری با مشکل مواجه می کند. 
استقلال دربازی امروز قطعا کاوه رضایی را دراختیار نخواهد 
داشت. منصوریان این مهاجم را برای دربی حفظ کرده و دل 
به بازیکنانی همچون قربانی و برزای دوخته تا به خط حمله 

تیمش رونق ببخشند.

تاج: مجموعه آزادی ملی است
ورزش: رئیس فدراسیون فوتبال اخبار منتشر شده مربوط به تغییر 
نام ورزشگاه آزادی را تکذیب کرد. مهدی تاج می گوید: من هیچگاه 
نگفتم نام ورزشــگاه آزادی به نام همراه اول تغییر کند ، این خبر را 
تکذیب می کنم.مجموعه بزرگ آزادی ملی اســت و این را همه می 
دانیم. پیشــنهاد من به وزیر محترم ارتباطات در هنــگام بازدید از 
سامانه های ٣0٩0 و ٩0٩0 بود که ساختمان های جدید فدراسیون 
و سازمان لیگ را همراه اول در کنار کمپ تیم ملی در آزادی بسازد و 
به مدت 1٥ سال با نام خودش بهره برداری کند که این موضوع هم 

تنها با موافقت و کارشناسی وزارت میسر خواهد بود.

مهاجری: اگر تماشاگران بیایند، از 
داوری ها ضربه نمی خوریم

فارس: سرمربی تیم پدیده، اســتقبال کم تماشاگران و اشتباهات 
داوری به ضرر این تیم را با هم مرتبط می داند. رضا مهاجری می گوید: 
نمی دانم چرا از مسابقات استقبال نمی شود ولی این موضوع فقط به 
مشهد اختصاص ندارد. شــما دربی تبریز را هم که ببینید استقبال 
خوبی از آن به عمل نیامد. متأسفانه تماشاگران الان از تیم ما حمایت 
نمی کنند و وقتی کار به دقیقه ٩0 می کشــد همه بــه یاد حمایت 
می افتند. سال گذشته بازی سیاه جامگان با ملوان نزدیک به 10 هزار 
نفر به استادیوم آمدند که آن مسابقه اولین برد 2 بر صفر سیاه جامگان 

بود. اگر تماشاگر بیاید، ما اینگونه از داوری ها ضربه نمی خوریم.

طارمی: قهرمانی را با هیچ پیشنهادی 
عوض نمی کنم

کاپ: در میان شایعات مبنی بر تمایل یک باشگاه چینی برای خرید 
مهاجم پرسپولیسی ها، مهدی طارمی تاکید کرد هدیه قهرمانی برای 
هواداران پرسپولیس را با هیچ چیز عوض نمی کند. مهدی طارمی می 
گوید: تمام تمرکزم معطوف به بازی های پیش رو است و همه هدفم 
خوشحالی هواداران است.هر پیشنهادی باشد به آن فکر نمی کنم. می 
توانند با دکتر طاهری و باشگاه صحبت کنند.تصمیم گیرنده در مورد 
من باشگاه است. تیم ما در آســتانه قهرمانی است و قهرمان شدن با 
پرسپولیس و تقدیم جام به هواداران را با هیچ پیشنهادی عوض نمی 

کنم.جای من خیلی هم خوب است ، کجا بروم؟

بیرانوند: برای مراسم ازدواج امیری 
5هزار نفر آمده بودند

گل: دروازه بان پرسپولیس که در مراســم ازدواج وحید امیری هم 
تیمی و هم شهری اش در خرم آباد ســاقدوش او بود، این مراسم را 
یکی از بهترین شب های زندگیش لقب داد. علیرضا بیرانوند می گوید: 
وحید سلطان است، من و او سال هاست که با هم اتاقی هستیم؛ از نفت 
گرفته تا پرسپولیس و تیم ملی، در ثانی همشهری هم هستیم. وحید 
را سکه باران کردم )با خنده( هرچه به او بدهیم کم است. واقعا شب 
خوبی بود، پنج هزار نفر برای عروسی وحید آمده بودند. او آنقدر خوب 
و محبوب است که همه برای عروسی او آمده بودند. یکی از بهترین 

شب های زندگی ام بود.

پیروانی: با یک استراتژی جدید باید در 
جام جهانی 2017 حضور یابیم

ورزش:سرمربی تیم ملی فوتبال جوانان معتقد است کمپ تدارکاتی 
آلمان به آماده سازی بازیکنان جهت حضور در جام جهانی 2017 کره 
جنوبی کمک بسزایی می کند. امیرحسین پیروانی اضافه می کند: روز 
26 اسفند ماه تهران را به مقصد هامبورگ آلمان ترک خواهیم کرد و 
علاوه بر انجام تمرینات، سه بازی دوستانه نیز انجام خواهیم داد. باید با 
یک استراتژی جدید نسبت به بازیهای قهرمانی آسیا، در انتخابی جام 
جهانی حاضر شویم. در رقابتهای جام جهانی با توجه به کیفیت بازی 
که تیم های حاضر دارند، باید با تفکرات جدید و اســتراتژیک جدید 
حاضر شویم و این امر میسر نمی شــود مگر آنکه بازیکنان خود را به 

صورت کامل در کنار اردو داشته باشیم.

ادینیو: من گل خواهم زد و طارمی نه!
ورزش سه: مهاجم برزیلی تراکتورسازی، پیش بینی جالبی از دیدار 
حساس روز یکشنبه میان پرســپولیس و تراکتورسازی در ورزشگاه 
آزادی دارد. ادینیو معتقد است: مدت ها است گل نزدم وخودم هم از 
این موضوع ناراحتم. هدف اول من موفقیت تیم است اما دوست دارم با 
گل من پرسپولیس را ببریم. با اینکه فکر می کنم مهدی طارمی شانس 
اول آقای گلی اســت اما فکر می کنم در بازی روز یکشــنبه طارمی 
نمی تواند گلی به تیم ما بزند. او بازیکن خوبی است اما بعید می دانم 

مدافعان ودروازه بان ما اجازه گلزنی به طارمی را بدهند!

دست نشان: کمک داور در مقابل من 
حرکت زشتی انجام داد

تسنیم: سرمربی تیم فوتبال خونه به خونه بابل از رفتار کمک داور 
دیدار تیمش مقابل سپیدرود رشت که با شکست نماینده بابل همراه 
بود انتقاد کرد. نادردست نشان تصریح می کند: در یک صحنه بازیکن 
سپیدرود کنار زمین تمارض کرد و کمک داور به اشتباه پرچم زد و 
خطا گرفت. بعد از آن همه نیمکت و تماشاگران به این تصمیم اعتراض 
کردند و من هم از راه دور به کمک داور گفتم شما چه گرفتی، کمک 
داور در جواب من با حرکت دست سه بار حرکت زشتی انجام داد که 
اصلًا در شــأن جامعه فوتبال نبود. بعد از آن هم کمک داور به تورج 

حق وردی داور وسط گفت تا من را اخراج کند.

هفته بیست ودوم لیگ دسته اول فوتبال
ملوان مساوی کرد و صدرنشین ماند

ورزش: تیم فوتبال ملوان بندرانزلی با وجود تســاوی خانگی مقابل 
میهمان بوشهری اش،  همچنان در صدر جدول لیگ دسته اول باقی ماند.

نتایج دیدارهای دیروز لیگ دسته اول به شرح زیر است:
* گل گهر سیرجان 2 - نساجی مازندران 2

* خیبر خرم آباد یک - آلومینیوم اراک ٣
* مس رفسنجان یک - نفت مسجدسلیمان یک

* فجر سپاسی شیراز صفر - اکسین البرز صفر
* بادران تهران صفر - راه آهن صفر

* ملوان بندر انزلی صفر - ایران جوان بوشهر صفر
* استقلال اهواز یک - مس کرمان ٥

ضد حمله

علت عدم حضور مدافع عراقی
 در پرسپولیس 

سعد ناطق درباره موفق نشــدن برای پیوستن به پرسپولیس 
گفت: چون بازیکن ملی پوش نیروی هوایی محسوب می شوم، 
حالت متفاوتی با دیگر بازیکنان تیم مان دارم. این عرفی است 
که فکر می کنم در همه جای دنیا وجود دارد. در پرسپولیس هم 
بین بازیکن ملی پوش و دیگر بازیکنان تفاوت هایی وجود دارد. 
الان هم سرمربی ما می گوید چون دفاع آخر مطمئن نتوانسته ایم جذب کنیم، 
نمی توانیم رضایت نامه تو را صادر کنیم. وی در پاسخ به این سؤال که چقدر زمان 
تا پایان قرارداد شما با نیروی هوایی عراق باقی مانده است؟ گفت: چهار ماه دیگر 
می توانم به عنوان بازیکن آزاد برای آینده ام تصمیم گیری کنم. اما اگر بخواهم 
الان از تیم جدا بشوم، اول اینکه باشــگاه نیروی هوایی باید رضایت بدهد و دوم 

هم یک روز بیشتر تا پایان مهلت نقل و انتقالات فوتبال عراق باقی نمانده است. 

عامل اختلافات مشخص شد 
پول گرفتن مخفیانه رحمتی و حیدری از 

اسپانسر استقلال
مسعود معینی درباره شرایط باشگاه استقلال گفت: متأسفانه ما را به جان 
هواداران انداختند و مدام به من می گویند چرا چک ها را به موقع امضا 
نکردم. در حالی که کسی نمی داند دلیل آن چه بوده است. این چک ها 
مصوبه هیأت مدیره نداشت و اگر امضا می کردم فردا روزی همین هواداران 
و وزارت ورزش و همین هیأت مدیره یقه من را می گرفتند که چرا بدون 
اجازه مصوبه هیأت مدیره این چک ها را امضا کردم. وی افزود: حدود 600 میلیون تومان از 
این پول برای خسرو حیدری، 200 میلیون تومان برای رحمتی و فکر می کنم حدود 1٥0 
میلیون برای کریمی بود. ظاهرا رحمتی و حیدری خودشان با اسپانسر باشگاه صحبت کرده 
و گفته بودند چک برگشتی دارند و به همین دلیل برای آنها از سوی اسپانسر چک صادر شده. 

من در جلسه هیأت مدیره ناراحتی خودم را از این اتفاق اعلام کردم .
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     با توجه به شایعه تغییرات در بخش های مختلف تیم ملی، گویا این 
موضوع با تغییر راننده کی روش کلید خورد و شاید با ماندن سرمربی 

پرتغالی تغییر و تحولات در بخش های دیگر نیز ادامه داشته باشد.
   در تمرین دیروز استقلال جابر انصاری، هرائر مگویان و کاوه رضایی غایب 

بودند تا به طور قطع به بازی مقابل ماشین سازی نرسند.
   سید جلال حسینی در جریان تمرین دیروز سرخپوشان از ناحیه 

همسترینگ ابراز درد کرد. حضور او مقابل تراکتورسازی در حاله ای 
از ابهام قرار دارد.

   مجید جلالی گفت: در گذشته به من پیشنهاد سرمربیگری تیم ملی فوتبال 
افغانستان داده شد که البته به سرانجام نرسید.

   هیات مدیره باشگاه فولاد خوزستان با استعفای نعیم سعداوی مخالفت کرد.

   حسن تفتیان برای حضور در رقابت های دوومیدانی آلمان که 1۳ 

بهمن برگزار می شود به این کشور ســفر کرده است و بعد از آن برای 
برگزاری اردو راهی فرانسه می شود.

   استیو جونز مربی بدنساز استقلال که چندی پیش برای مرخصی به کشورش سفر 
کرده بود قصد ندارد برای ادامه کار به ایران باز گردد.او همچنین مسوولان استقلال را 

تهدید کرده برای دریافت مطالباتش قصد دارد از باشگاه به فیفا شکایت کند.
   یک رسانه ورزشــی یونان از توافق باشگاه المپیاکوس آتن با سعید 
عزت اللهی، ملی پوش جوان ایرانی پس از جذب کریم انصاری فرد خبر داد.

   کمیته مسابقات سازمان لیگ اعلام کرد دیدار دو تیم پرسپولیس و استقلال 

در هفته بیست ویکم لیگ برتر در روز یکشنبه 24 بهمن ٩٥ رأس ساعت 1٥ آغاز 
می شود.  همچنین دیدار دو تیم پرسپولیس و تراکتورسازی در هفته بیستم لیگ 

برتر ساعت 1٥ روز یکشنبه 17 بهمن ٩٥ برگزار می شود. 
   شنیده می شود در حکم کمیته انضباطی برای بازی فولاد و سیاه 

جامگان  از عملکرد نعیم سعداوی تقدیر شده است .
   رضا حقیقی هافبک تیم پدیده به دلیل مصدومیت نمی تواند در بازی پیش 

روی این تیم در هفته بیستم و در برابر استقلال خوزستان به میدان برود.
   در حالی که فصل نقل و انتقالات  زمستانی فوتبال ایران روز 14 بهمن 

ماه به پایان می رسد، سرور جپاروف منتظر است تا ببیند آیا در این تاریخ 
سیستم نقل و انتقالات آنلاین بین المللی برای استقلال باز می شود یا نه.  

دژاگه: از بازگشت به 
وولفسبورگ هیجان زده ام

ورزش: ستاره ٣0ساله تیم ملی ایران که با 
قراردادی تا پایان فصل به تیم وولفسبورگ 
آلمان بازگشت، از خوشحالی خود از این 
انتقال می گوید. اشکان دژاگه تاکید کرد: 
خوشحالم و هیجان زده ام از اینکه بار دیگر 

به وولفسبورگ برگشتم و دوباره قرار است در بوندس لیگا بازی کنم. تیم اوضاع خوبی 
ندارد و در شرایط سختی قرار گرفته است و من آمده ام که کمک کنم هرچه سریع تر 
به روزهای خوبمان برگردیم. خاطرات بسیار خوبی از اینجا دارم و حالا به اینجا برگشتم 
تا بار دیگر پیشرفت کنم و عضوی از این باشگاه بزرگ باشم. از این بابت  افتخار می کنم. 
همچنین جا دارد از اولاف ربه و والرین اسماعیل که این شانس را به من دادند تشکر 

کنم. می خواهم با بازی های خوبم جواب اعتماد آنها را بدهم.

پروین: چه کسی 
گفته داوری ها به سود 

پرسپولیس است؟
فارس: اسطوره باشگاه پرسپولیس در 
خصوص اظهارنظرهای اخیر مسوولان 
تراکتورســازی درباره تمایل داوری ها 

به سود قرمزپوشــان پایتخت، اظهارنظر 
جالبی دارد. علی پروین می گوید: داور نه به نفع پرســپولیس ســوت می زند، نه 
به نفع تراکتورسازی و نه به نفع اســتقلال. داوران ما از قصد اشتباه نمی کنند. در 
همین بازی های اخیر پرسپولیس همه دیدند که دو پنالتی صد درصد روی مهدی 
طارمی گرفته نشد و یا در برخی دیگر از بازی ها هم چنین اتفاقاتی رخ داده است. این 
اشتباهات به ضرر این تیم بوده، نه به نفع پرسپولیس. به نظر من کمک داوران باید به 

خصوص در محوطه 18 قدم بیشتر به داور کمک کنند.

چهار شنبه  13 بهمن  1395
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 کی روش اجازه  ورود هلی کوپتر بوخوم را صادر می کند؟
هاشمیان گزینه تاج برای مربیگری تیم المپیک

ورزشـــی

از جنوب شرقی آسیا تا جنوب غربی ایران
به کجا چنین شتابان؟

حسین نخعی شریف: فوتبال ما به کجا چنین افسار گسیخته و شتابان می رود 
و چرا همه چیز این روزها غیر فنی و غیر فوتبالی دنبال می شود ؟

گویی در این فوتبال مصیبت زده هرکه صدایش را بلند تر کند ، حرفش به کرسی 
خواهد نشست ! اتفاق های چند هفته اخیر فوتبال کشورمان چه در سطح ملی 
و چه در سطح باشــگاهی چنان مشــمئز کننده و آزار دهنده شده که دل هر 
علاقه مندی را به درد می آورد اما دریغ از یک همت و درایت برای حل این معضل ! 
معضلی که اگر هرچه ســریعتر درمان قطعی نشود ، شــک نداشته باشید که 
روزهای بسیار بدتری در انتظار این فوتبال خواهد بود . آنهم درآینده ای بسیار 
نزدیک! تاکید می کنم درمان قطعی و گرنه با کدخدا منشــی و یکی به نعل و 
یکی به میخ که سیاســت امروز متولیان فوتبال ماست ، آش  و کاسه همین  و 

بدتر از این خواهد بود.
روز شمار فوتبالمان را  که مرور می کردم ، دیدم  در12 بهمن ماه سال 1٣81  
اتفاقی در مسابقات چهار جانبه هنگ کنگ  افتاده که مناسب حال و هوای این 

روزهای فوتبال  ماست .
  در این دوره از مسابقات ودر مصاف تیم ملی  با دانمارک ، درست در واپسین 
لحظات نیمه اول این مسابقه  و در حالی که 20هزار تماشاگر این دیدار سوت 
خود را طبق معمول زودتر از داور مســابقه به صــدا در آورده بودند ،علی رضا 
نیکبخت واحدی به گمان اینکه داور پایان این نیمه را اعلام کرده ، توپ را در 
محوطه 18 قدم خودی برداشته و تقدیم داور می کند و داور نیز سریع به علامت 
پنالتی درســوت خود می دمد . در این هنگام کاپیتان تیم ملی دانمارک نزد 
سرمربی تیمش می رود و پس از مشورت با او ، ضربه پنالتی را به بیرون می زند ! 

وجالبتر اینکه بدانید، دانمارکی ها این دیدار را حتی به ما واگذارکردند. 
حال این اتفاق را مقایسه کنید با اتفاقی که در ورزشگاه غدیر اهواز رخ داد ! به 
راستی هدف و فلسفه فوتبال چیست ؟ هدف از برگزاری مسابقه چیست ؟ هدف 
از حضور تماشاگر چیســت؟ حکایت ما و فوتبالمان حکایت فردی است که بر 

درخت نشسته بود و شاخه می برید  و نتیجه هم که معلوم !
کمی به قبل برگردیم ما پس از ناکامی در عرصه های ملی و باشگاهی در اواخر 
دهه 70 به این نتیجه رسیدیم که  یکی ازمهمترین عوامل اصلی شکست هایمان، 
عدم ثبات مدیریتی است و از این رو ابتدا به سراغ یک مدیر سیاسی مقتدر و پس 
از آن هم به سراغ یک مدیر ورزشی منضبط و سفارش ناپذیر به نام دکتر دادکان 
رفتیم و نتیجه آن را به عینه دیدیم اما متاسفانه دوباره به همان چاهی افتاده ایم 

که به سختی از آن خارج شده بودیم. 
به قول حافظ : 

هزار نکته باریکتر زمو اینجاست
نه هرکه سر بتراشید قلندری دانست 

یادداشت

کریمی : ماشین سازی را فدای 
دربی نمی کنیم 

فاطمه صمدی: یعقوب کریمی بعد از دو هفته غیبت امروز 
می تواند برای اســتقلال بازی کند .مصدومیت او به پایان 

رسیده و اعلام می کند که آماده است . 
*مصدومیتت به اتمام رسید ؟ 

بله .خوشبختانه مصدومیتم تمام شد و مشکلی برای بازی ندارم 
تا در صورت صلاحدید کادر فنی برای استقلال بازی کنم .
*دو هفته نبودی .این غیبت باعث افتت نشده ؟ 

خب در این چند روز تمرینات خوبی را گذراندم و قرار نیست 
که با هر مصدومیت بازیکن دچار افت شــود .اتفاقا شرایط 

خوبی هم دارم .
*در استقلال رقابت بالا رفته .این رقابت به ضرر شما 

نیست ؟ 
نه اصلا .اتفاقا بیشتر به سودمان است.چون برای بازی کردن 
انگیزه و تلاش مان بیشتر می شود و با آمادگی بیشتر بازی 

می کنیم .خوشبختانه رقابتی هم که در تیم ما حاکم است در 
فضایی صمیمی و دوستانه است .

*امروز بازی مهمی را با ماشین سازی دارید ؟ 
بله به هر حال این بازی هم برای ما حساس و مهم است .می 
دانیم که برد در این دیدار به تیم مــا برای برد در بازی های 
بعدی کمک زیادی می کند.به همین دلیل تلاش می کنیم 

تا در بازی سخت تبریز برنده شویم .
*این بازی را که بگذرانید دو دیدار سخت و سرنوشت 

ساز هم دارید ؟ 
بله ما بعد از این بازی حســاس ترین دیدار های سال مان را 
داریم و به همین دلیل به تمرکز و آرامش بالا نیاز داریم .تلاش 
می کنیم تا به برد در تبریز برسیم و بعد به فکر بازی با السد و 
پرسپولیس باشیم .هر بازی هم برای ما جداگانه است و این 
طور نیست که بازی امروز را فدای دربی کنیم .همه تلاش می 

کنیم تا در کنار هم بتوانیم به برتری استقلال کمک کنیم .



خبرهایی که از داخل فدراسیون والیبال به بیرون درز کرد

»استویچف « دور شد، کولاکوویچ نزدیک شد
 والیبال  هاشم رسائی فر   ماجرای کشدار انتخاب سرمربی 
تیم ملی والیبال کشورمان تقریبا دارد وارد 6 ماه می شود. از پایان 
المپیک تا الان انواع و اقسام مربی برای ملی پوشان والیبال ایران 
تراشیده شد اما هر بار به بهانه ای از سوی طرفین به ثمر نرسید. 
هر بار هم موافقتی انجام نشد چندین و چند گزینه ثابت و جدید 
برای قبول پست سرمربیگری مطرح شــدند و این دور باطل 
همچنان ادامه داشــت و دارد. در این 10 روز اخیر نیز با سفر 
استویچف بلغار به ایران و اقامت 5 روزه اش در تهران خیلی ها این 
مربی را گزینه محتمل سرمربیگری تیم ملی والیبال ایران می 
دانستند. استویچف که از ایران رفت دوشنبه گذشته کولاکوویچ 
دیگر گزینه تیم ملی به تهران سفر کرد تا تقریبا همان دوری که 
استویچف در تهران زد و مذاکراتی که او با فدراسیون والیبال 
داشت را برای حضور احتمالی در رأس هدایت تیم ملی والیبال 
ایران پشت سر بگذارد.دیروز اما در بحبوهه جلسات کولاکوویچ 
با فدراسیون والیبال خبری روی خروجی خبرگزاری ها رفت که 
اگر صحت داشته باشد برای دومین بار استویچف را از تیم ملی 

ایران دور خواهد کرد. 
خبر حاکی از به توافق نرسیدن این مربی بلغار با فدراسیون 
والیبال بود. دلیل آن هم مدت زمان قراردادی بود که برای 
حضور اســتویچف باید در نظر گرفته می شــد. استویچف 
قرارداد 4 ســاله درخواســت کرده بود و گویــا همین بند 
قرارداد مورد توافق فدراســیون والیبال ایران واقع نشــده 
بود. با شناختی که از استویچف هست و او هرجا که می رود 
فقط به دنبال سکو هست چندان بعید نیست که این بند را 

درخواست کرده باشد تا زمان کافی برای فراهم کردن شرایط 
برای فتح ســکوهای رقابت های معتبر دنیــا را با تیم ملی 
والیبال ایران داشته باشد. چرا که او در بازدیدش از امکانات 
و شرایط والیبال ایران به این نتیجه رسیده بود که والیبال 
ایران برای اینکه بتواند فاتح سکوهای مهم باشد می بایست 

دچار تحول شود و این تحول نیاز به زمان دارد.
اگرچه موضع فدراسیون والیبال در خصوص انتشار خبر به 
توافق نرسیدن استویچف مشخص نیست اما اگر او اینبار نیز 
موافق بســتن قرارداد با تیم ملی ایران نباشد چندان نباید 
متعجب شد چرا که او هر آنچه که والیبال روز دنیا دارد باید 
در اختیارش قرار داده شــود و این قدری برای فدراسیون 
والیبال ایران و تفکراتی که بعضا وجود دارد محقق شدنش 

چندان ساده به نظر نمی رسد.
هرچند که بعد از اتمام زمان ســفر کولاکوویچ به تهران و 
بررسی شرایط اســتویچف و کولاکوویچ این هیأت رئیسه 
فدراسیون والیبال است که در مورد سرنوشت سرمربی آینده 

تیم ملی تصمیم گیری خواهد کرد.  
اما دیروز و بعد از بازدید کولاکوویچ از امکانات آکادمی والیبال 
ایران جلسه این مربی با فدراسیون والیبال برگزار شد.گفته 
می شود طرفین در این جلسه بر سر کلیات درخواست های 
یکدیگر مشکلی نداشتند فقط جزئیاتی از قرارداد احتمالی 
بود که به نتیجه رسیدن این جلســات را به تصمیم هیأت 
رئیسه فدراسیون در مورد انتخاب استویچف یا کولاکوویچ 

منوط کرد.

ایســنا: روز جمعه دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
آمریکا در دســتوری بر خلاف موازین حقوق بشر، 
ورود اتباع هفت کشور مسلمان از جمله ایران را به 
آمریکا ممنوع کرد و  وزارت خارجه ایران در اقدامی 
متقابل اعلام کرد که به اتباع آمریکایی اجازه ورود 
به ایران را نمی دهد. جردن باروز، کشتی گیر نامدار 
آمریکا و تعدادی دیگر از کشــتی گیران آمریکایی 
قرار اســت اواخر بهمن ماه در ایران حاضر شوند و 
در مسابقات جام جهانی کشــتی آزاد در کرمانشاه 

شرکت کنند.
باروز درباره مسایل بوجود آمده در رابطه با احتمال 
عدم موافقت ایران با حضور تیم ملی کشتی آمریکا 
در جام جهانی 2017 کرمانشــاه، اظهار کرد: ایران 
کشوری است که به فرهنگ و ورزش کشتی بسیار 
اهمیت می دهد. این کشــور بهترین و پرشورترین 
هواداران کشــتی را در جهان دارد. ما تنها امیدوار 
هستیم که آنها به خاطر سیاســت به ما نگویند که 
ببخشید این بار مســابقات جام جهانی بدون شما 

برگزار  می شود! حداقل به همین دلیل فکر نمی کنم 
که ایرانی ها چنین برخوردی با ما داشــته باشــند. 
برنامه ریزی ها برای حضور ما در ایران انجام شده و 
پروسه دریافت ویزا صورت گرفته است. روز دوشنبه 
ریچ بندر،  مدیر اجرایی فدراسیون کشتی آمریکا نیز 
اطمینان داده که سفر به ایران طبق برنامه ریزی قبلی 

انجام خواهد شد.
بــاروز در ادامه صحبت های خود بــا تأکید بر اینکه 
ورزش یکی از معدود راه هایی است که فراتر از نژاد، 

مذهب ، فرهنگ و سیاست عمل می کند، گفت: برای 
اینکه بخواهیــم آمریکا را دوباره احیــا کنیم نحوه 
برخوردمان با مردم دیگر کشورها بسیار مهم است. 
اگر کشورهای دیگر در قبال این اقدام ما تلافی کنند 
چه می شود؟ جردن باروز در میان 13 کشتی گیری 
است که قرار است برای این مسابقات به ایران سفر 
کند. او پیش بینی می کند که امنیت مســابقات در 
ایران به مانند مســابقات قبلی باشد و مشکلی برای 

حضور در ایران نداشته باشیم.

مدیر اجرایی کشتی آمریکا: می خواهیم 
به ایران برویم

ایسنا : تیم کشتی آمریکا قصد دارد نفراتی را به مسابقات جام جهانی 
کشتی آزاد در کرمانشاه بفرستد که مدیر اجرایی این فدراسیون نسبت 

به این موضوع اظهار نظر کرد.
جام جهانی کشتی آزاد روزهای 16 و 17 فوریه )28 و 29 بهمن(  در 
کرمانشاه برگزار می شود. جام جهانی کشتی آزاد که هر ساله برگزار 
می شود یکی از تورنمنت های بین المللی مهم کشتی است.  پیش از 
این نمایندگان کشتی ایران و آمریکا در مسابقات خیابانی نیویورک 

در سال 2013 با هم دیدار داشتند.
ریچ بندر گفت : این مسابقات مسیر همکاری و حسن نیت بین کشتی 
ایران و آمریکا را ادامه می دهد و نمونه ای از سیاست های تاثیرگذاری 
است که از طریق ورزش، ملت ایران و آمریکا را نزدیک می کند. این 
مسابقات در سطح بین المللی بسیار اهمیت دارند و ما منتظر هستیم 

تا بتوانیم در مقابل بهترین تیم های کشتی جهان مسابقه دهیم.
ریچ بندر افزود:  آمریکایی ها کاملا قصد دارند که در این مســابقات 
شرکت کنند. به فدراســیون آمریکا این اطمینان از سوی ایرانی ها 
داده شده که به درخواست آنها توجه ویژه ای خواهد شد. ما قوانین و 
دستورات دولتی را رعایت می کنیم و سعی می کنیم با توجه به قوانین 
به صورت درستی مدارک ورزشکاران را ارائه دهیم تا همه آنها بتوانند 

به آمریکا بیایند و هم ما بتوانیم آنجا برویم.

برنامه هفته بیست ودوم لیگ برتر والیبال
فارس:  هفته یازدهم دور برگشــت مســابقات والیبــال قهرمانی 
باشگاه های برتر ایران جام »شهدای منا«  با شش دیدار در شهرهای 
تهران )دو مسابقه(، اراک، ساری، گنبد و ورامین پیگیری خواهد شد.

بر اساس اعلام سازمان لیگ اســامی داوران و ناظران این دیدارها به 
شرح زیر است:

سایپا تهران - شهرداری تبریز
پیکان تهران - بانک سرمایه

شهرداری اراک - پارسه تهران
سازمان عمران شهرداری ساری - شهرداری ارومیه

هاوش گنبد - کاله مازندران
صالحین ورامین - خاتم اردکان

با اعلام کمیته بین المللی پارالمپیک
روس ها حق حضور در پارالمپیک 

زمستانی را ندارند
ورزش: کمیته بین المللی پارالمپیک درخواست کشور روسیه برای 
شــرکت در پارالمپیک زمســتانی 2018 پیونگ چانگ کره جنوبی 
را رد کــرد.  محرومیت پارالمپین های روســیه به هفتم اوت ســال 
2016 بازمی گردد و این محرومیت پا برجاست، چراکه کمیته ملی 
پارالمپیک روســیه هنوز به استانداردهای تعیین شــده برای رفع 
مشــکلات موجود در خصوص دوپینگ که در نوامبر 2016 منتشر 
شده، دست پیدا نکرده اســت. طبق اعلام سایت کمیته بین المللی 
پارالمپیک، این محرومیت درها را بر روی حضور احتمالی کشــور 
روسیه در پارالمپیک زمستانی ســال آینده نمی بندد. کمیته ملی 
پارالمپیک روســیه باید به همکاری خود با کمیته بین المللی ادامه 

دهد تا قبل از آغاز بازی های زمستانی، رفع تعلیق شود.

پس از کسب نشان طلا در لیگ جهانی؛
طراوت خاکسار: حالا به مدال المپیک 

کاراته فکر می کنم 
ورزش سه: طراوت خاکسار که راه سخت و دشواری را برای کسب 
نشــان طلا در لیگ جهانی 2017 پاریس پشــت سر گذاشت، حالا 
امیدوار است که در بازیهای المپیک 2020 حضور داشته باشد و در 

این آوردگاه هم موفق به کسب مدال شود.       
 بانوی اول این روزهای کاراته در لیگ جهانی کاراته وان، کاری کرد 
کارستان و توانست با 7 پیروزی و از دست دادن تنها 4 امتیاز سزاوارانه 

بر سکوی قهرمانی وزن 55- کیلوگرم بایستد.
وی گفت: حالا که کاراته در المپیک 2020 حضور خواهد داشت، همه 
تلاش می کنند تا نماینده ایران در المپیک باشند. من هم از این قاعده 
مستثنی نیستم و تلاش می کنم که عضو تیم ملی ایران در بازیهای 
المپیک 2020 باشم اما هدف من تنها حضور در توکیو نیست بلکه 

می خواهم در این آوردگاه مهم صاحب مدال شوم.

داورزنی: مشکل ژیمناستیک ، پول 
نیست

تسنیم: معاون وزیر ورزش و جوانــان گفت: تجربه من می گوید که 
مشکل ژیمناستیک ، پول نیست.

محمدرضا داورزنی گفت: تجربه من می گوید که مشکل ژیمناستیک، 
پول نیست، یعنی اولویت شما پول نیست. فدراسیون معلوم نیست 
در این چند سال اخیر چه کار کرده است و همه تلاشش این بوده که 

خانه ژیمناستیک در مجموعه شیرودی را اداره کند.
 وی افزود: ما باید بدانیم انتظار مردم و کشور از ژیمناستیک چیست. 
در واقع کجای آسیا و جهان هستیم و چه انتظاری باید داشته باشیم؟

خبر

 چهارشنبه 11/13  ساعت: 17:00
لیگ برتر والیبال : پیکان تهران - بانک سرمایه

زنده از شبکه ورزش

چهارشنبه 11/13 ساعت: 17:00
هفته 20 جام خلیج فارس : ماشین سازی تبریز - استقلال

زنده از شبکه سه

چهارشنبه 11/13 ساعت: 22:30
جام ملتهای آفریقا 2017 : بورکینافاسو - مصر

زنده از شبکه ورزش

پنجشنبه 11/14 ساعت: 15:00
هفته 20 جام خلیج فارس : سایپا - فولاد

زنده از شبکه ورزش

پنجشنبه 11/14  ساعت: 17:00
هفته 20 جام خلیج فارس : ذوب آهن - صبای قم

زنده از شبکه ورزش 

ورزش در سیما

15

اشمایکل: من سیتی 
بین چهار تیم اول 

جدول نیز قرار 
نخواهد گرفت

اسکای اسپورتس: اســطوره باشگاه 
منچستریونایتد که سابقه بازی برای رقیب 

سنتی آن ها یعنی منچسترسیتی نیز دارد، در پیش بینی خود از لیگ برتر انگلیس، تاکید 
کرد که بیش از حد به گواردیولا بها داده شده و من سیتی نمی تواند بین چهار تیم اول 
جدول قرار گیرد. پیتر اشمایکل می گوید: من فکر می کنم یونایتد به جای سیتی در بین 
چهار تیم بالای جدول قرار گیرد. گواردیولا تاکنون به نظر من موفق نبوده است. از کسی 
که به عنوان نابغه فوتبال شناخته می شود توقع می رود که بتواند مشکلات تیمش را حل 

کند اما موفق نبوده است و فکر نمی کنم بین چهار تیم قرار گیرد.

افشاگری
روبینیو در مورد 
نرفتن به چلسی

فورفورتو: ســتاره برزیلی می گوید 
رئال مادرید باشــگاه بعــدی او را از 
چلسی به منچسترسیتی تغییر داده 

اســت. روبینیو تاکید می کند: هــدف من بعد از جدایــی از رئال، رفتن به 
چلســی بود. فیلیپه اســکولاری می گفت تیمش نیاز به خلاقیت بیشتری 
دارد و روی من حساب کرده بود. اما رئال به یکباره با چلسی دچار مشکل 
شد. آن ها به هیچ وجه حرکت باشگاه چلســی در آغاز فروش پیراهن هایم 
قبل از پایان کارهای اداری قراردادم را نپسندیدند. این یکی از اصلی ترین 
دلایل لغو این انتقال بود چون به غرور رئال برخورده بود و من مجبور شدم 

به منچسترسیتی بروم.

کارول: نام لیورپولی ها 
را جستجو کردم!

دیلی میــل: مهاجــم بلندقامت تیم 
ملی انگلیس و باشــگاه وســت هم که 
در ســال 2011 با انتقــال 35میلیون 
پوندی از نیوکاســل به لیورپول، یکی از 
گران قیمت ترین انتقــالات تاریخ فوتبال 

انگلیس را رقم زد، می گوید آنقدر برای این انتقال ناآماده بوده که حتی نام بازیکنان 
لیورپول را نیز نمی دانسته است. اندی کارول می گوید: زمانی که با هلیکوپتر از نیوکاسل 
به سمت لیورپول برای امضای قرارداد در پرواز بودم، در گوگل نام هم تیمی های جدیدم را 
جستجو می کردم! به جز استیون جرارد و یکی دو بازیکن دیگر نمی دانستم هم تیم های 
من چه کسانی هستند. من در زمانی که برای نیوکاسل بازی می کردم هنوز بلیت فصل 

این تیم را می خریدم و در 22سالگی اصلا برای انتقال به لیورپول آماده نبودم.

ضرورت تحول در لیگ باشگاهی اسپانیا

تکنولوژی برای نجات بارسلونا و لالیگا
دانیال صدقی: شاید بارســلونا در حال حاضر 
رتبه دوم جــدول لالیگا را به خــود اختصاص 
داده باشــد، اما ناتوانی این تیم در کسب شش 
پیروزی پیاپی در این فصل و متوقف شدن آن ها 
در کســب تنها پنج برد پیاپی در فصل 2016-

2017 نگرانی های جدی بــرای کاتالونیایی ها 
ایجاد کرده اســت. آبی اناری ها سال 2017 را 
با شکســت در بیلبائو مقابل اتلیتک آغاز کرده 
و سپس برابر ویارئال به تســاوی رسیدند. بعد 
پیروزی های مهم برابر لاس پالماس و ایبار در 
لالیگا و پیروزی برابر لوس لئونس و رئال سوسیه 
داد در دو بازی رفت و برگشــت در کوپادل ری 
حاصل شــدند ولی بارســا یک بار دیگر هفته 
گذشته مقابل رئال بتیس در یک بازی جنجالی 

به دلیل تصمیم های داوری متوقف شد. 
این تیم در ماه دســامبر هم بعد از تساوی در ال 
کلاســیکو پنج پیروزی پیاپی کســب کرده بود. 
شروع فصل جدید هم با چهار برد پیاپی برای این 
تیم همراه بود. در اولین فصــل حضور انریکه در 

نوکمپ، او 11 پیروزی پیاپی را در مسیر ثبت سه 
گانه به یادماندنی با بارسلونا در کتاب رکوردهای 
باشگاه ثبت کرده بود. در فصل 2015-2016 هم 
بارسلونا رکورد 10 برد پیاپی یا حتی 11 پیروزی 
پیاپی را در طول فصل ثبت کرده بود. اما در فصل 
جاری، بیشترین تعداد پیروزی های متوالی این 
تیم روی عدد 5 متوقف مانده وبا توجه به اختلاف 
چهار امتیازی با رئال مادریــد که البته یک بازی 
کمتر هم نســبت به این تیم انجام داده در صدر 
جدول، بارسلونا برای تغییر این شرایط و بالا بردن 
شانس قهرمانی اش در لالیگا چاره ای جز بازگشت 
به دورانی که بردهای سریالی  در رقابتهای لیگ از 

خود به جا می گذاشت، ندارد.  
*شرایط متفاوت با تکنولوژی

روز شنبه در سویا بعد از پایان بازی بارسلونا و رئال 
بتیس لوئیس سوارس زننده گل تساوی تیمش در 
دقیقه 90 مسابقه، به صراحت گفت که گل صحیح  
الیکس ویدال که به اشتباه از سوی داور نامردود 
اعلام شده، یک متر از خط دروازه عبور کرده بود.  

نیمار هم در پست دیگری که عبور توپ از خط را 
نشان می داد، با طعنه به این تصمیم داور واکنش 
نشان داد. نشریه کاتالونیایی اسپورت هم معتقد 
است که آن توپ صد درصد گل بوده و می توانسته 

سرنوشت لیگ را تغییر دهد. رسانه های طرفدار 
بارسلونا از حالا از سرقت جام قهرمانی توسط رئال 
حرف می زنند. ال موندو دپورتیوو دیگر نشــریه 
طرفدار این تیم هم از یک رســوایی دیگر با اشاره 

به جمله » یک متر رد شــدن توپ از خط دروازه 
« سوارس نوشت. نه داور و نه کمک داور هیچ یک 
این صحنه را ندیدند. در حالیکه گل ویدال کاملا 
صحیح بود. لوئیس انریکه در این مورد گفت:» من 
یک تصویر از این صحنه دیدم. داوران نیاز به کمک 
دارند. می توان با دوربیــن یا تکنولوژی یا هرچیز 
دیگر به آنها کمک کرد. حــالا چه این تکنولوژی 
به ضرر ما تمام شود یا به نفع ما باشد. بهرحال این 
اتفاق نمونه بارز نیــاز رقابتهای لالیگا به تغییرات 

اساسی است«.
 رقابت های لالیگا از تکنولوژی چشــم عقاب که 
در حال حاضر در ورزش تنیس به طور رایج مورد 
اســتفاده قرار می گیرد، بهــره نمی برند. جالب 
اینجاســت که این تکنولوژی از مدتهــا قبل در 
فوتبال باشگاهی انگلیس، آلمان، فرانسه و ایتالیا 
در حال استفاده اســت. اما از اتفاقی که در بازی 
بتیس و بارسلونا رخ داده، در لالیگا موج جدیدی 
از تلاش ها برای اســتفاده از ایــن تکنولوژی راه 

افتاده است.

            چهار شنبه  13 بهمن  1395
  3 جمادی الاول 1438 1 فوریه 2017  سال سی ام  شماره 8326  

گنج زاده: 
می خواهم جایگاه اول 

جهان باشم
ورزش سه: قهرمان کاراته جهان در سال 2016 گفت: می خواهم 

در رنکینگ لیگ جهانی کاراته اول شوم چون تاکنون هیچ ایرانی موفق 
به کسب این عنوان نشده است.          سجاد گنج زاده گفت: سطح رقابت ها بسیار 
بالا بود و واقعا ورزشکاران خوبی آمده بودند. در مجموع 7 مبارزه انجام دادم که 
تعداد مبارزاتم از مسابقات جهانی هم بیشتر بود و همین سطح مسابقات را 
نشان می دهد. وی گفت: می خواهم در رنکینگ لیگ جهانی کاراته، اول شوم. 
تاکنون هیچ ایرانی موفق به کسب این عنوان نشده. در پایان سال 2017، 

عنوانی به اسم Grand Winner وجود دارد که به نفر اول 
رنکینگ لیگ جهانی تعلق می گیرد. تمام تلاشم را می کنم تا در 

پیکارهای بعدی لیگ جهانی که حضور دارم موفق باشم 
و این عنوان را تصاحب کنم.

سرمربی 
تیم ملی بسکتبال ایران: 
لبنان حریف دیرینه ماست

ایسنا : مهران حاتمی با ابراز رضایت از شرایط تیم ملی بسکتبال 
ایران در غرب آسیا گفت: امیدوارم بازیکنان برابر لبنان خودشان باشند 

و برنده شوند. سرمربی تیم ملی بسکتبال ایران گفت: بازیکنان ما روز به روز 
بهتر شده اند و برابر سوریه خوب بازی کردند و توانستیم برنده شویم. تیم رفته 
رفته هماهنگ تر شده  است. همه تیم ها در جریان مسابقات بهتر می شوند و گام 
به گام شرایط مناسب تری کسب می کنند. سرمربی تیم ملی بسکتبال ایران 
با اشاره به دیدار   برابر لبنان تصریح کرد: این تیم حریف دیرینه ایران است 

و امیدوارم بازیکنانمان خودشان باشند و بتوانیم برنده باشیم. حاتمی 
افزود: لبنان یک بازیکن ســنگالی آورده و به نام لبنانی بازی 

می دهد. به هر حال بازیکنان ما عادت کرده اند و می دانند 
چطور برابر این حریفان رقابت کنند. 

خادم 
و حسن یزدانی به 

روسیه می روند
مهر : فدراسیون کشتی روسیه از رسول خادم و حسن یزدانی قهرمانی 

المپیک برای حضور در مسابقه تیم کشتی آزاد این کشور با تیم منتخب جهان 
دعوت کرد.  فدراسیون کشتی روسیه قصد دارد در روزهای 2 و 3 خردادماه سال 

96 مسابقه ای را بین تیم کشتی آزاد روسیه و منتخب کشتی جهان در شهر ولادی 
قفقاز این کشور برگزار کند. این رقابت ها با جایزه 120 هزار دلاری برگزار می شود که 
تمامی هزینه های اقامت و سفر کشتی گیران و همراهان نیز از سوی کمیته برگزاری 
پرداخت خواهد شد. این مسابقات به صورت تیم به تیم در رده بزرگسالان و با 
3 کیلوگرم ارفاق وزن برگزار می شود که کشــتی گیر برنده 10 هزار دلار و 
کشتی گیر بازنده 3 هزار دلار دریافت خواهد کرد. فدراسیون کشتی روسیه 

طی نامه ای از رسول خادم به عنوان سرمربی و حسن یزدانی قهرمان 
المپیک به عنوان کشتی گیر وزن 86 کیلوگرم برای حضور 

در تیم منتخب جهان دعوت کرده است.

پیج گرد     ی

باشگاه هال سیتی در حساب توئیتر خود اظهارنظر جالب سم 2
کلوکاس هافبک این تیم را منتشر کرده که از تمایل خود برای 
گرفتن دست زلاتان به جای کودکان همراه بازیکنان، در بازی 

امشب خبر داده است!

جروم بوآتننگ مدافع ملی پوش آلمان و بایرن، در حســاب 
توئیتر خود با انتشار عکسی از خود و اشگان دژاگه، بازگشت 

ملی پوش ایرانی را به بوندس لیگا تبریک گفته است.

مسعود شجاعی، با چاپ عکسی از خود در کنار انصاری فرد، 
تیموریان، دژاگه و حقیقی، انتقال این بازیکنان به تیم های 
جدیدشــان را تبریک گفته و برای آن هــا آرزوی موفقیت 

کرده است.

امانوئل آدبایور مهاجم سابق آرسنال و تاتنهام که شایعاتی 
مبنی بر آمدنش به لیگ ایران نیز مطرح بود، بعد از پیوستن 
به تیم بلدیه اسپور استانبول، از این انتقال در توئیترش ابراز 

خوشحالی کرد.

جردن باروز: 
امیدوارم 
ایرانی ها به ما 
»نه« نگویند



 طبیعت/ عباسعلی سپاهی یونسی   
فــردا روز جهانی تالاب هاســت و 
شعار امسال این روز »تالاب ها برای 
کاهش بلایای طبیعی« انتخاب شده است. به 
بهانه این روز در گفت وگویی با اسماعیل کهرم، 
فعال مباحث زیســت محیطی و مشاور رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست در امور محیط 
طبیعی از حال و احوال تالاب های ایران حرف 

زدیم که می خوانید.
 با این پرسش شــروع کنیم که حال و 

احوال تالاب های ایران چطور است؟
 تالاب هــای ایران با کمال تأســف حال و روز 
خوشــی ندارند و زیر خط قرمز هستند. ما در 
ایــران 252 تالاب داریم، برخی از این تالاب ها 
از جمله »انزلی« به دریا راه دارند، بعضی از این 
تالاب ها مانند »ارژن«  و »پریشان« محصور در 
خشکی هستند. برخی »لب شور« هستند برخی 
»آب شیرین« هســتند، برخی فصلی و برخی 
دایمی هســتند و خلاصه مطلب این که ما در 

ایران انواع و اقسام تالاب ها را داریم .
  چند نوع تــالاب وجود دارد و ایران از 

این نظر چه جایگاهی دارد؟
ظاهراً در دنیا 42 نوع تالاب بر حســب پوشش 
گیاهی وآبزیان و ... وجود دارد  که ایران دارای 
40 نوع از این تالاب هاست و تنها دو نوع تالاب 
را نــدارد و وجود این 40 نــوع تالاب به خاطر 
تنوع آب و هوایی ایران است اما همان طور که 

گفتم در این بخش هم وضع ما خراب است.
  چرا وضــع تالاب ها خراب اســت و 
تغییرات اقلیمی و انسانی تا چه اندازه در 

این امر دخیل است؟
 بــرای خراب شــدن وضع تالاب هــا دو دلیل 
وجود دارد؛ اول  تغییرات اقلیمی اســت که ما 
نمی توانیم با آن مقابله کنیم ولی  بخش اصلی 

مشکلاتی که برای تالاب ها به وجود آمده دلیل 
انســانی دارد و ما خود به وجــود آورنده این 
مشــکلات بوده ایم و این جای تأسف دارد. هر 
دو عامل دســت به دســت هم داده اند و باعث 
خراب شدن وضع تالاب ها شده اند. مثلًا تالاب 
»هور العظیم« تالابی اســت کــه من روزهای 
خــوش آن را دیده بودم و در آن کار کرده ام و 
برای خودش بهشتی بود. در زمان جنگ، صدام 
دســتور داد که این تالاب را از بین ببرند تا راه 
نفوذ ایران به عراق بســته شود و برای این کار 
با بولــدوزر راه آب این تالاب را باز کردند تا به 
دجله وفرات برود و یا به دشت ها  سرازیر شود و 
نتیجه این شد که تالاب خشک شد. این آسیب 
یک منشاء کاملًا انســانی داشت که در داخل 
عــراق اتفاق افتاد، در داخل ایران هم حفر چاه 
نفت و کارهایی از این دست، این تالاب را آلوده 
کرد و این هم منشاء انسانی دارد. در جایی مثل 

تالاب »میغان« در اراک وسط این تالاب جاده 
کامیون رو احداث شده است که باعث می شود 
ســفره های آب زیر زمینی آن  نصف شــود و 
ارتبــاط دو بخش تالاب قطع شــود و یا تالاب 
»پریشــان« که با 850 چاه مجاز و 550 چاه 
غیرمجاز باعث شــدیم این تالاب  یک اسفنج 
خشک بشــود و از طرفی تالاب هایی داریم که 
بر اثر خشکی از بین رفتند، این دوعلت طبیعی 
و انســانی دســت به دســت هم دادند و پدر 

تالاب های ما  را در آوردند.  
 قبــل از انقلاب، ایران یکــی از اعضای 
کنوانسیون رامسر بود این عضویت چه قدر 

در سرنوشت تالاب های ما تأثیر داشت؟
 کنوانسیون تالاب ها و پرندگان مهاجر در سال 
1351 در رامسر تشکیل شد و هدف از تشکیل 
این کنوانسیون این بود که هر کشور تالاب های 
خــود را معرفی کند و حفاظــت از آن ها را بر 

عهده بگیرد. مثلًا آمریــکا 170 تالاب معرفی 
کرد و تاکنون هم به طور جدی و خوب از آن ها 
محافظــت می کند. ایران هــم 22 تالاب برای 
حفاظت معرفی کرد  کــه »انزلی«، »ارومیه«، 
»میانکاله« و ... از آن جمله است . ایران در آن 
کنوانســیون به جامعه جهانی مانند دیگر اعضا 
تعهد داد که از  تالاب ها مراقبت کند اما آیا این 
کار را انجام داد؟ متأسفانه باید گفت خیر. ما از 
آب، خاک، از نیزار، پرنده و ماهی تالاب استفاده 
کردیم و بنابراین چیزی از تالاب ها باقی نماند 

و به زبان ساده، پدر تالاب ها را در آورده ایم.
آن زمــان همان کنوانســیون پیش بینی کرد 
تالاب هایی که برای آن ها مشــکلی پیش آمده 
اســت در لیســت مونترال قرار بگیرند؛ یعنی 
کنوانســیون برای رفع مشکل وارد عمل  شود 
که ما هم در این لیست هشت تالاب داریم اما 
وقتی کارشناسان آمدند و وضعیت تالاب های ما 
از جملــه »انزلی« و »ارومیه« را دیدند، گفتند 
این اشــکالات را خود شما به وجود آورده اید. 
مثــلا 2 هــزار و 800 قایــق در انزلی  رفت و 
آمد می کنند تا مــردم را برای دیدن لاله ها  و 
لانه پرنده ها ببرند و این باعث آســیب زدن به 

تالاب شده است، پس  گفتند ما کمکی به شما 
نمی کنیم.

بر اســاس کنوانسیون اگر اشــکال تکنیکی و 
بیولوژیکــی و... پیش بیاید کارشناســان آن ها 
برای کمــک وارد عمل می شــدند ولی وقتی 
می بیننــد 2 هزار و 800 قایــق در انزلی رفت 
و آمــد می کنند، حــرف آن ها این اســت که 
این قایق هــا را جمع کنید و مــا هم این کار 
را نمی کنیــم، چون می گوییم ایــن راه تأمین  
زندگی مردم اســت و این گونــه تأمین کردن 

زندگی مردم  پدر ما را در آورده است.
 استاد کهرم با این توضیحاتی که پر از 
درد و اندوه بود، چه بایــد کرد و آیا راه 

چاره ای برای بقای تالاب ها مانده است ؟
 مجلس مصوبه ای در زمینه حفاظت از تالاب ها 
نوشته است و قرار است اجرایی بشود و بر اساس 
این مصوبه، دســت درازی بــه تالاب ها محدود 
و ممنوع می شــود و باید دید که چه قدر تأثیر 
خواهد داشــت. ما در یک ناحیه خشک و نیمه 
خشــک هســتیم  و از این جهت این تالاب ها 
بسیار برای کشور ما مهم هستند، جلو سیلاب را 
می گیرند، زیست گاه انواع ماهی و پرنده هستند، 
انواع نیزار را در خود دارند و اصلا حیات از آن جا 
شروع شده است؛ بنابراین تالاب ها برای ما خیلی 
بیش از کشورهای اروپایی که در اصطلاح، »تر« 
هستند اهمیت دارند و باید از آن ها با تمام توان 

حفاظت کنیم.
  و پرســش آخر، بدترین  اتفاقی که باید 
با از بین رفتن تالاب ها  منتظر آن باشــیم 

چیست؟
 اگر اطراف دریاچه »پریشــان« 850 حلقه چاه 
حفر می کنیم، چاه برای کشــاورزی است و مایه 
آن از دریاچه »پریشان« می آید و حیات چاه های  
اطراف دریاچــه »ارومیه«  نیز به زندگی دریاچه 
ارومیه بسته بود که آب آن ها به مصرف کشاورزی 
می رسد، وقتی آب نباشد کشاورزی و به طبع آن 
دامپروری ما از بین می رود و یک مرتبه زندگی12 
میلیون انسان در کشورهای ایران، ترکیه و عراق 
تحت تأثیر قرار می گیرد. بعد تازه توفان ریزگردها 
شروع می شــود و باید منتظر اتفاقی بود که این 

روزها در بخشی از کشورمان شاهد آن هستیم. 

گفت وگو با مشاور سازمان حفاظت محیط زیست به بهانه روز جهانی تالاب

پدرتالابهارادرآوردهایم

در سالروز تولد »سازمان حفاظت محیط زیست«
»مرداب« نه! بگویید »تالاب«

محمد درویش: چهل و 
پنج سال پیش در چنین 
روزی، ســازمان حفاظت 
با ریاست  محیط زیست 
اســکندر فیروز، اعلام موجودیت 
کرد. اسکندر فیروز همان آزاده مردِ 
فرهیخته ای است که 11 ماه پیش 
از آن، نخستین کنوانسیون معتبر 
جهانی در حوزه محیط زیســت را 

به نام »رامســر« بنیانگذاری کرد و یادِ همه ما داد تا به جای مرداب، به 
ارزشمندترین پهنه های آبی وطن بگوییم: تالاب و به جای شکاربان، به 
ارزشمندترین پاسداران سلحشور طبیعت ایران بگوییم: محیط بان. و امروز 

... البته حال هر دو خراب است!
برای ماندگاری و تداوم حیات این سازمان البته مردان و زنان بی شماری 
بوده و هســتند که خون دل ها خورده و می خورند. اما حاصل همه آن 
تلاش ها نه تنها نتوانسته به ترمیم زخم های طبیعت ایران منجر شود 
که جراحت وارده اینک ژرف تر و دردِ ناشی از آن، غیرقابل تحمل تر شده 
است. باعث ناراحتی بسیار است که می شنویم برخی از نمایندگان دلسوز 
کشــور)!( در صحن بهارستان به بهانه حمایت از بخش کشاورزی، چه 
بلایی بر سر برنامه ششم و اندوخته های آبی ایران آوردند تا امکان عکس 
گرفتن دوباره در کنار بختگان، پریشان، گاوخونی، جازموریان، ارومیه، 

هورالعظیم و... به خاطره هایی رؤیاگونه و محال بدل شود.
به نظرم نسلِ امروز مدیران را امیدی نیست! ما باید به کمک ترویج مکتب 
مدارس طبیعت، نسلی را بیافرینیم که اهل معامله کردن در پای مواهب 
طبیعی خود نباشد. خردمندانه مملکت را اداره کند، به طبیعتش عشق 

بورزد و برای پاسداری از آن، از خود شروع کند.
خودرو شــخصی اش را کنار نهد. تفنگ شکاری اش را به دیوار بیاویزد؛ 
سیگار نکشد. کیســه پلاستیکی اســتفاده نکند. در پی ترویج شیوه 
بی خاکورزی در کشاورزی باشد و آرام آرام در مصرف پروتئین حیوانی، 
تجدید نظر کرده و بدین ترتیب امانت دار شایسته ای برای اسکندر فیروز 
باشد که در زمانه ای برای حفظ تاب آوری تالاب های وطن اشک ریخت و 

پایمردی کرد که مردمانش، تالاب ها را مرداب می خواندند.
به امید آنکه 20 سال دیگر بتوانیم در کنار عبدالحسین وهابزاده، بنیانگذار 
مدارس طبیعت و یاران پرشمار و عاشقش در بیش از 10 هزار مدرسه 
طبیعت؛ شاهد رونمایی از نسل جدیدی از فرهیختگان و تصمیم سازانِ 
ایرانی باشیم که برای چند ریال بیشتر، ماتریس جرثومه نفرین شده ای 
چون ســد گتوند را مثبت اعلام نکرده و در پیشگاه شــان هیچ یک از 

آیه های خلقت، علف هرز یا جاندار زیانکار نیستند.

زیست بوم
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

طبیعت
آنچه می خوانید

مــرگ تالاب ها بــه معنی مرگ 
زندگی انسان هاست با اندکی 
تأخیر! ما آدم ها در ســال های 
به  کمــر  بی رحمانــه  گذشــته 
قتل تالاب ها بســته ایم، غافل 
از ایــن که آه ایــن ذخیره های 
بــزودی  طبیعــی،  بی ماننــد 

دامنمان را خواهد گرفت

خبر
ایلنا: رئیس  ســازمان حفاظت محیط  زیســت گفت: آنفلوانزای 
فوق حاد پرندگان آســیب بسیار جدی به اقتصاد و تولید کشور 
وارد کرده و ما باید از هر روشی برای مهار و کنترل آن استفاده 
کنیم. معصومه ابتکار با اشاره به موضوع حفاظت از خلیج گرگان 
گفت: موضوع خلیج گرگان طرح کاملی دارد و مطالعات، جلسات 
و پیگیری های آن و هماهنگی های بین دستگاهی مربوط به آن 
در حال انجام اســت تا بتوانیم طرح نهایــی را ارایه دهیم. وی 
افزود: البته بخشــی از این موضوع به عقب نشــینی دریای خزر 
برمی گردد. بخشــی از این عقب نشینی هم فصلی است و بخش 
دیگری به موضوع های اقلیمی برمی گردد ولی این عقب نشــینی 

حتماً روی شبه جزیره میان کاله، تالاب میان کاله و خلیج گرگان 
اثر خواهد گذاشــت برای همین ما مطالعات را به صورت جامع 

انجام می دهیم و کار را پیگیری می کنیم.
رئیس  ســازمان حفاظت محیط زیست در پاســخ به این سؤال که 
چرا باوجود تصویب بودجه بــرای نجات خلیج گرگان تاکنون این 
بودجه اختصاص داده نشده است، گفت: طرحی که برای آن بودجه 
اختصاص داده شده بود، مطالعه شده نبود و ما اصرارداشتیم که اجازه 
بدهید مطالعات تکمیل شود. چون ممکن بود لایروبی بدون مطالعه 
این مسأله، موجب بازگشت آب های باقی مانده داخل تالاب به دریا 
شود. در حال حاضر مطالعات در حال انجام است و امیدواریم بتوانیم 

قبل از پایان سال به جمع بندی نهایی برسیم.
ابتکار به موضوع شیوع آنفلوانزای فوق حاد پرندگان هم اشاره کرد و 
گفت: در این مورد همکاری بسیار خوبی با سازمان دامپزشکی داریم. 
شکار پرندگان به طور کامل ممنوع شده از طرف دیگر ما و سازمان 
دامپزشکی مراقبت کامل می کنیم به گونه ای که جلوی شکارهای 
غیرمجاز را هم در حد توان گرفته ایم. وی افزود: اطلاع رسانی و آگاهی 
مردم در این زمینه بسیار مهم است هرگونه شکار پرندگان می تواند 
تهدید و آسیب جدی برای افرادی که با این پرندگان ارتباط دارند، به 
وجود بیاورد. ابتکار تأکید کرد: گزارشی نداریم که در ایران انسانی به 

این نوع از آنفلوانزای پرندگان مبتلا شده باشد.

رئیس  سازمان حفاظت محیط زیست:

خلیج گرگان را 
فراموش 
نکرده ایم

مرگ پلنگ یا مرگ وجدان انسانی؟

باز هم خبر ناگــوارِ مرگ پلنگ! 
البته ایــن بار »مــرگ« نه بلکه 
»قتل« پلنگ. گربه سانی که اینک 
پس از انقراض شــیر و ببر ایرانی، 
به عنوان سلطان بی چون و چرای 
ایران شــناخته  کوهســتان های 
می شــود و از بین رفتن نسل آن، 
یک مصیبت و فاجعه بزرگ زیست 

محیطی است.
اواســط هفته جــاری مدیر کل 

محیط زیســت استان کهگیلویه و بویراحمد از کشته شدن دو قلاده پلنگ 
در شهرستان لنده توسط شکارچیان خبر داد. این دوقلاده پلنگ با اسلحه 
شکاری و در منطقه موگرمون در ۶0 کیلومتری منطقه حفاظت شده خاییز 
در شهرستان کهگیلویه کشته شده اند. پلنگ هایی که هنوز خیلی جوان بودند 

و کمتر از یک سال سن داشتند.
چگونگی پیدا شدن لاشه این دو پلنگ یک هفته پس از مرگ آن ها نشان 
می دهد که به احتمال زیاد این دو حیوان زیبا و بی گناه، قربانی خوش گذرانی 
و شکار تفننی شده باشند. وگرنه در شرایطی که تقریباً همه چوپانان می دانند 
در صورت حمله پلنگ به دام هایشان و خسارت دیدن آن ها، سازمان محیط 
زیست این خسارت را جبران می کند، هیچ دلیلی برای درگیر شدن و کشتن 

پلنگ وجود ندارد.
هم اینک بر اســاس قانون، جریمه شکار هر قلاده پلنگ 80 میلیون تومان 
است، اما گویا این مقدار جریمه هم به طور کامل، کارساز نیست و به اندازه 
کافی بازدارندگی ندارد. شکی نیست که ارزش زیستی هر قلاده پلنگ بسیار 
بیشتر از 80میلیون تومان است و با توجه به مشکلاتی که در زیست بوم این 
حیوان وجود دارد و تهدیدهای گوناگونی که نسل او را با خطر نابودی روبه رو 
کــرده، پرورش هر قلاده پلنگ تحت حفاظت، چندین برابر این مبلغ خرج 
برمی دارد. وانگهی، هرگز کسی نمی تواند با مهارت و دلسوزی »مادر طبیعت« 

نسبت به پرورش این حیوان اقدام کند.
بــه نظر می رســد قوانین بازدارنــده و مجازات های قضایــی در برخورد با 
شکارچیان بی رحم و متخلفی که به ذخیره های زیستی وطنشان هم رحم 
نمی کنند، باید بسیار شدیدتر و جدی تر باشد. ترکیبی از مجازات های نقدی 
و حبس - بدون امکان تبدیل به جریمه نقدی- قطعاً بازدارندگی بیشتری 
خواهد داشت. گرچه هیچ عاملی به اندازه فرهنگسازی نمی تواند در حفاظت 
از محیط زیست و گونه های ارزشمندی مانند پلنگ و یوزپلنگ مؤثر باشد و 

این میراث ارزشمند را برای نسل های آینده به یادگار بگذارد.
اســتانداران و رؤسای سازمان محیط زیســت در استان هایی مانند زنجان، 
یزد، سمنان، گلستان و لرستان که آمار تخلف و شکار بالاتری دارند، باید با 
دعوت دیگر نهادهای مرتبط، برای فرهنگسازی در جهت جلوگیری از شکار و 
کشتن گونه های ارزشمند و در معرض خطر حیوانات اقدام کنند و با تشکیل 
کارگروه ها و کمیته های تخصصی، از یک سو شرایط را برای زیست آسان تر و 
بهتر گونه ها فراهم آورند و از دیگرسو حلقه فشار و برخورد قانونی با متخلفان 

و مهاجمان به ذخیره گاه های زیستی را تنگ تر کنند.
در این میان نقش رسانه ها بخصوص صدا و سیما - که هرگز نقش پررنگی 
را در این حوزه از آن شاهد نبوده ایم- تعیین کننده است و اگر اقدام مناسبی 
انجام نشود، نوادگان ما و حتی شاید فرزندان ما دیگر حیوانی به نام پلنگ و 
یوزپلنگ را در کشورشان نخواهند دید، همچنان که ما هیچ گاه شیر بی همتا 
و ببــر زیبای ایرانی را ندیدیم و همواره اندوه از بین رفتن این گربه ســانان 

بی مانند و باشکوه را در دل خواهیم داشت.

نابودی جنگل های دنیا با سرعت بی سابقه
طبیعت/ مریم سادات کاظمی: 
تصاویر ماهواره ای نشــان می دهد 
920 هــزار کیلومتــر مربــع از 
جنگل هــای دنیا طی ســال های 
2000 تــا 2013 میلادی از بین 
رفته اند.  »آخرین مرزهای بیابان« 
نام فیلمی ماجراجویانه نیست؛ بلکه 
نتیجه بررسی دانشمندان است که 
نشان دهنده سرعت نابودی منابع 
طبیعــی بخصــوص جنگل های 

وحشی است که یک پنجم پوشش جنگلی جهان را شامل می شود. 
در فاصله ســال های 2000 تا 2013 میلادی، 7/2 درصد، حدود 920 هزار 
کیلومتر از جنگل های جهان که اکوسیســتم های ارزشــمند تنوع زیستی 
محسوب می شوند از بین رفته اند. این نابودی طی سال های 2011 تا 2013 

افزایش داشته و سرعت آن سه برابر سال های 2001 تا 2003 بوده است. 
از میان کشورهای دارای منابع جنگلی عظیم باید به کانادا، روسیه و برزیل 
اشاره کرد که دو سوم مســاحت آن ها را پوشش گیاهی در برگرفته است؛ 
در حالی که این کشورها با نابودی جدی این منابع از سال 2000 میلادی 
مواجه بوده اند. به طور کلی، ۶0 درصد ثبت نابودی جنگل ها مربوط به نواحی 
حاره ای بخصوص آفریقا و آمریکای جنوبی اســت. مشــابه چنین وضعیت 
اسفباری در پاراگوئه نیز دیده می شود که 79 درصد از این اکوسیستم های 
ارزشمند نابود شده اند. همچنین جنگل های کشور رومانی نیز به طور کامل 
از بین رفته اند.جنگل ها در سطح گسترده ای قربانی فعالیت های بشر از جمله  
کشــاورزی، صنعتی و... بوده اند. معمولا جنگل های بکر کوهپایه ها اولین 
مقصد بهره وری کشــاورزی صنعتی و سنتی، استخراج نفت و گاز، احداث 

معادن، ایجاد زیر ساخت هایی از جمله جاده ها، خطوط لوله، سد و....است. 
اما یکی از تهدیدهای بسیار جدی برای این اکوسیستم ها قطع درختان است 
که آسیب سنگینی به تنوع زیســتی وارده می کند و قدرت ذخیره کربن را 
کاهش می دهد. به علاوه، ایجاد راه نیز موجب تقســیم شدن محیط جنگل 
شــده و زمینه شکار را تسهیل می کند. این در حالی است که روند تخریب 
و نابودی جنگل ها در مناطق حفاظت شــده  سه برابر کندتر از حد متوسط 
است که می تواند به عنوان راهکاری مؤثر برای حفظ مراتع و جنگل ها مورد 

توجه قرار گیرد. 
اگر روند تخریب جنگل ها همچنان ادامه یابد، تا بیست سال آینده کشورهای 
پاراگوئه، لائوس، کامبوج و گینه این ســرمایه های طبیعی خود را از دســت 
می دهند و دیگر کشورها نیز  تا ۶0 سال آینده با این مشکل روبه رو خواهند بود. 
www.Le Monde.fr:منبع
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زیست کره

مرگ درخت 350ساله در مهریز
ایسنا: درخت کهنسال زبان گنجشک روستای مهدی آباد از 
توابع دهستان بهادران شهرستان مهریز با قدمت 350 سال بر 
اثر وزش طوفان شدید، تحمل خود را از دست داد و ریشه کن 
شــد. »حسن امینی« مسؤول شورای بخش مهریز و روستای مهدی آباد 
گفت: این درخت 350 ساله با محیط تنه پنج متر،  یک بار دیگر یعنی 
حدود 80 ســال پیش نیز از روی زمین قطع و برای ساخت درب بزرگ 
قلعه به کار رفته بود ولی دوباره به صورت سه شاخه سبز شد و تا ارتفاع 
25 متر بالا رفت اما چند ســالی بود که بر اثر حذف جوی آب کنارش و 

انتقال آب به داخل لوله، حال و روز خوبی نداشت .
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